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Mi-e ruŞine să fiu român!

Dar - d-lor! - mi-e rușine să fiu român! 
Dar ce fel de român! Român care vrea 
a-și fi însușit monopolul, privilegiul 

patriotismului și-a naționalităței - așa român 
de paradă mi-e rușine să fiu. Naționalitatea tre-
buie să fie simțită cu inima și nu vorbită numai 
cu gura.

Ceea ce se simte și se respectă adânc, se 
pronunță arareori! Hebreii cei vechi n-aveau 
voie să pronunțe numele d-zeului lor! Iubesc 
poporul românesc fără a iubi pe semidocții și 
superficialitățile sale. În suta a XV-a avansce-
na teatrului Universului este ocupată de româ-
ni. Românii sunt poporul cel mai însemnat al 
Europei. Ioan și Matei Corvin în Ardeal, Banat 
și Ungaria, Mircea și Vlad Dracul în Țara 
Românească, Alexandru cel Bun și Ștefan cel 
Mare în Moldova.

Până în suta a șaptesprezecea sub Matei Ba-

sarab românii erau relativ unul din popoarele 
cele mai culte din Europa și incomparabil mai 
cult decât germanii sau ungurii, tot astfel în 
suta a XV-a românii au fost unul din cele întâi 
popoare militare și războinice. Două state pu-
teau să-i întreacă: Spania și Turcia. 

Ca să aibă cineva o idee despre caracterul 
românilor, trebuie să ție seama de următoarele 
lucruri: De la 1220 și pân' la 1818, românii 
n-au avut nici un fel de cod scris. Un obicei 
al pământului recunoscut de bunăvoie de toată 
lumea, dreptul consuetudinar - Jus valachale 
cum i ziceau ungurii și polonii acestui com-
plex de datine străbune - a regulat viața lor 
publică și privată în curs de șase secole.

 De la 1200 și pân-azi românii n-au avut 
revoluție politică. Mișcările lor din Ardeal 
din secolul trecut se datoresc insuportabilității 
condiției lor sociale definită prin Unio trium 

nationum. A fost o izbucnire de răzbunare 
a unui popor prea apăsat, nimic mai mult. 
La 1848 ei s-au ridicat pentr-o cauză cu 
totul sfântă și legitimă: unitatea monarhiei 
și existența dinastiei de Habsburg. În țările 
române n-a fost niciodată mișcare agrară.

Codicile lui Matei Basarab și Vasile Lupu 
sunt mai mult de drept canonic, pentru regula 
clerului și pentru exercițiul poliției morale din 
partea sfintei noastre biserici.

Viteaz în războaie, muncitor și cinstit 
în timp de pace, grăitor de adevăr, glumeț 
și senin, drept și bun la inimă ca un copil, 
poporul românesc nu e capabil nici de trădare, 
nici de infamie.

(Din manuscrisul 2257 - perioada 1866-1877)

Mihai EMINESCU

Costache IOANID

Ai auzit vreodată, prietene, de Mine,
pe când în largul lumii cutreierai semeţ,
pe când cu lănci şi scuturi, cohortele străine
te căutau să-ţi ceară al vieţii tale preţ?

Ai auzit vreodată, prietene, de Mine,
când floarea vieţii tale îşi scutura podoaba?
Ca să te scap de lanţuri, de moarte şi ruşine,
Eu am murit pe cruce, în locul tău, Baraba…

Eu răsădisem pacea, tu semănai furtuna.
Şi pe-amândoi mulţimea ne-a pus pe un cântar.
Minciuna cea din umbră alese-atunci minciuna,
tâlharii cei cu vază cerură pe tâlhar.

Puteam să zbor din lume, sătul de-a ei urgie.
Şi-atunci mulţimea oarbă te-ar fi cerut degeaba.
Dar M-am gândit la tine, privind spre veşnicie,
şi am murit pe cruce, în locul tău, Baraba…

Te chem şi astăzi: Vino şi vom străbate norii!
Te-am căutat cu lacrimi prin spini şi bolovani.
Dar vremea e târzie. Mijesc pe dealuri zorii.
Şi ceru-ntreg te-aşteaptă de două mii de ani.

De-ai şti ce neagră noapte şi ce adânc fierbinte
va fi… când suferinţa nu va cunoaşte graba…
Vei plânge totdeauna şi-ţi vei aduce-aminte
că am murit pe cruce, în locul tău, Baraba!

Baraba
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În cursul anului 1910, Anton Nă-
gele cumpără un teren de 45 de 

stânjeni pătraţi pe Strada Principală nr. 
33 (azi, Dacilor) şi încă 19,05 stânjeni 
pătraţi de la nr. 35, în total 61,35 stân-
jeni pătraţi, pentru care plăteşte 6.000 
de coroane. Aici construieşte în anii ur-
mători o clădire, chiar pe colţul cu strada 
Spionului - azi Timocului. Imobilul are 
două faţade, cu colţul retras. Pe etajul I 
începe un balcon circular, închis pe con-
sole, iar de la etajul II - un altul, deschis 
pe coloane. Acoperişul - pe colţ - este mai 
înălţat cu trei frontoane şi are o formă 
conică. Pe vârf se înalţă o tijă pe care se 
încolăceşte un şarpe, semn al farmaciei. 
Parterul este înalt de tot, cu incizii ornamentale 
în profunzime. Ferestrele etajului întâi sunt 
uşor rotunjite, iar cele ale următorului etaj sunt 
dreptunghiulare. Faţada dinspre strada Dacilor 
are câte două balcoane pe fiecare etaj, cu ba-
lustrade frumoase şi aspectuoase, din metal 

traforat. La capetele faţadelor, clădirea are câte 
un rezalit, fiecare cu un fronton înalt, străpuns 
de ferestre înalte. Ornamentaţia este de natură 
geometrică.Acoperişul are tabla, strălucitoare, 
mai ales al turnuleţului din colţ. Clădirea era 
destinată a fi închiriată unor persoane sau 
firme. De la început s-a pus problema unui 

spaţiu proiectat pentru o farmacie. Aşa 
încât parterul aşa şi este ridicat. Intrarea 
este simplă, dreptunghiulară. De o parte 
şi de alta, două statui feminine, cu rochii 
drapate, sunt aşezate pe console. Mobi-
lierul a fost schimbat în timp, dar întreaga 
încăpere degajă un anume aer „profe-
sional”. De 100 de ani aici funcţionează 
farmacia, devenită celebră în Fabric, dar 
şi în întreg oraşul. Numele de odinioară 
era de „Sfânta Treime” și vine din anul 
1873. Pe atunci, un anume Fr. Honig a 
primit pentru farmacia sa acest nume; ea 
funcţiona la fostul număr 44, lângă fosta 
stradă a Cântarului. Proprietarii s-au mai 
schimbat. Din începutul de veac XX răsare 
numele lui Anton Năgele, constructorul 
clădirii, ce-şi mută farmacia aici. În 1917, 

el o vinde lui Aladar Kovács. Aproape toată 
perioada interbelică acesta i-a fost stăpânul. 
Farmacia a intrat de la început în circuitul zo-
nei și aşa a şi rămas. Cum priveşti dinspre Piaţa 
Traian, vezi colţul întregii clădiri - sigur una 
dintre cele mai frumoase din întreg Fabricul.

Clãdirea cu farmacie de pe str. Dacilor 10 (Fabric)
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Pagină realizată de Jovana STAN

Muzeul Pompierilor „Florian” a fost 
înființat la inițiativa Asociației Pompie-

rilor Civili „Florian”, susținută de Primăria Jimbo-
lia și Muzeul Banatului, în anul 1993.  Membrii 
asociației au vrut să arate orașului și vizitatorilor 
acestuia jertfa de sine a pompierilor voluntari 
jimbolieni. Prima formaţiune de pompieri de la 
Jimbolia a fost înfiinţată în anul 1875, cu 70 de 
membri şi zece muzicanţi, iar în  1902 a fost sfinţit 
drapelul donat de contesa Margareta von Cseko-
nics. Muzeul deține, așa cum v-ați aștepta, obiec-
tele și dotările formațiilor voluntare de pompieri 
din Banat, așa cum se găseau ele în perioada anilor 
1880-1970, dar și fotografii, documente, diplome 
și trofee ale pompierilor voluntari, obținute la con-
cursuri profesionale. Vizitând muzeul veți găsi o 
mașină de pompieri, produsă în Cehoslovacia ani-
lor 50, o pompă cu tracțiune hipo, o pompă manu-

ală Knauft, din 1890, dar și o motopompă din anul 
1935, motopompa Rosenbauer. De asemenea, tot 
aici se află autospecialele deținute de formațiile de 
pompieri de-a lungul timpului.

Muzeul mai găzduiește și obiectele pe care 
voluntarii le utilizau în intervențiile lor, cum ar fi 

trompeta de apel, sabia paradă a comandantului, 
uniforme și echipamente ale secolului trecut și dra-
pelul și eșarfa de paradă. 

Protectorul pompierilor este Sfântul Florian, un 
cetățean roman, care a murit ca martir în 304, în 
urma refuzului de a se închina zeităților latine.

Sfântul Florian este şi patronul oraşului Jimbo-
lia şi ocrotitor împotriva incendiilor şi inundaţiilor. 
Statuia Sfântului Florian a fost înălţată înainte de 
1866, în centrul Jimboliei, pentru a apăra localita-
tea de calimităţile care au afectat-o după coloniza-

rea şvabilor. De asemenea, îl veți vedea și pe stema 
Jimboliei.

Vă invităm la Muzeul pompierilor „Florian” din Jimbolia

Mașină de pompieri produsă în Cehoslovacia

Statuia Sfântului Florian

Echipament utilizat de pompierii jimbolieni

 Pompă cu tracțiune hipo

Primăria și Consiliul Local al orașului Jimbolia 
vă urează Sărbători liniștite și fericite!

Lucrările la piața agroalimentară, dar și la 
noua bază sportivă ale orașului Jimbolia 

avansează pe zice trece. Despre stadiul lucrărilor 
a adus lămuriri domnul primar Darius Postelnicu: 
„Se lucrează și la piață, și la baza sportivă, pe am-
bele șantiere. N-aș putea spune că suntem chiar în 
grafic, dar dacă ne ajută timpul, cu siguranță vom 
recupera aceste mici întârzieri, pe care le-am avut 
din cauza condițiilor meteo. Se lucrează. Insis-
tăm asupra constructorilor ca să intre în grafic și, 
bineînțeles, le stăm la dispoziție cu orice depinde 
de noi, pentru a ajuta ca aceste construcții să se fi-
nalizeze la termenul contractat și, desigur, la cali-
tatea și nivelul pe care le-am cerut prin proiectul 
de finanțare.” De asemenea, edilul speră ca, odată 
cu roadele toamnei, să vină în ajutorul cetățenilor 
piața agroalimentară, unde, din septembrie, oame-
nii vor putea să își așeze roadele.

Aici se lucrează!

Elevii clasei a III-a D au vizitat, împreună 
cu doamna învățătoare Cristina Todor, Te-

leviziunea Jimbolia. A fost o lecție inedită pentru 
micuți care au văzut cum se desfășoară activitatea 
pe platoul de filmare și cum se „fac„ știrile. Au fost 
încântați să preia rolurile prezentatorilor și ale celor 
din echipa tehnică și poate că, cine știe, unii dintre 
ei se vor îndrepta spre o carieră în televiziune.

„Şcoala altfel” inedită

Odată cu venirea primăverii, autoritățile jimboliene au demarat lucrările la construcția piațetei 
din fața Primăriei. Lucrarea va fi gata în aproximativ o lună, după care vor continua lucrările de 

modernizare a centrului civic, cu toate obiectivele sale. „Sperăm să putem face o surpriză cetățenilor 
orașului Jimbolia și până la Paște să avem această platformă pavată, finalizată, să ne putem întâlni și să 
ciocnim aici ouă roșii. După cum vedeți, ne aflăm la stadiul așternerii stratului suport pentru pavaj. În 
cel mai scurt timp, sperăm noi ca până la finele acestei săptămâni să ne apucăm de montarea pavelelor, 
a pavajului propriu-zis. Este un proiect oarecum în oglindă, cu partea opusă, adică cu platformă din fața 
bisericii catolice, dar de această dată, în centrul piațetei aflându-se statuia doctorului Karl Diel, un obiect 
de patrimoniu al orașului nostru”, a declarant edilul comunei pentru televiziunea locală.

Continuă modernizarea centrului civic

Recent, elevii claselor a VIII-a de la Școala Gimnazială din Jimbolia au susținut  simulări ale exa-
menului de Evaluare Națională. Elevii, 92 la număr, au dat probe la limba și literatura română, 

matematică, iar cei înscriși la secția maghiară, la limba maternă. Ce crede doamna director Mihaiela 
Geambazu despre simulări: „Simulările sunt binevenite, copiii se obișnuiesc cu rigoarea unui examen. De 
asemenea, le măsoară cunoștințele până în acest moment, chiar dacă în această perioadă nu e prevăzută o 
recapitulare a materiei.” Cât despre subiecte, am aflat că „se elaborează și sunt în general de nivel mediu. 
Poate pare cu un grad de dificultate mai mare tocmai pentru că încă nu s-a făcut recapitularea nici a ma-
teriei de clasa a VIII-a și, cu atât mai puțin, a materiilor claselor V-VII” .

Simulări la evaluările naţionale pentru elevii claselor a VIII-a
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Vremea gratitudinii

Municipalitatea lugojeană a premiat se-
niorii din urbe ajunși la vârste venera-

bile, dar și cuplurile a căror longevitatea atinge 
o jumătate de veac. Festivitatea, devenită deja 
tradiție, s-a desfășurat la Cinematograful Bela 
Lugosi, amfitrion fiind primarul, Francisc Bol-
dea.

Pe lista nonagenarilor s-au regăsit 15 nume, 
Cornelia Bărbuțiu, Maria Bocioagă, Elvira 
Cărăușan, Titus Cârstea, Ecaterina Coman, Sofia 
Ghera, Minodora Huțan, Elisabeta Lazăr, Maria 
Micula, Elisaveta Mioc, Silvia Neaga, Ana Nosco, 
Aurelia Olariu, Mina Pinghereac și Sița Vezeanu.

Premiile de fidelitate, pentru celebrarea a 50 
de ani de căsnicie, au revenit perechilor formate 
din Ana și Coriolan Avram, Maria și Raimond 
Beck, Ileana și Mihai Bernhard, Elena și Nico-
lae Borchescu, Maria și Matei Butto, Eugenia 
și Adam Cimponeriu, Maria și Șandor Keczan, 
Rozalia și Francisc Kiss, Ana și Constantin Liță, 
Mărioara și Victor Muntean, Valeria și Ladis-
lau Orban, Tudora și Ștefan Popescu, Rodica 
și Petru Romînu, Ana și Petru Sfercoci, Ana și 
Ioan Sintescu, Elena și Vasile Ștaier, Ana și Pe-
tru Ștefanovici și nu în ultimul rând, Susana și 
Alexandru Ungurean.

O nouă conducere la 
Poliţia Municipiului Lugoj

Poliţia Muni-
cipiului Lu-

goj are, de la înce-
putul acestei luni, la 
comandă, un nou co-
mandant. E vorba de 
domnul comisar şef  

Mihai Tonenchi. Pentru că funcția are un caracter 
temporar, îi urăm, atât domniei sale cât și adjunc-
tului său, domnului comisar şef Marius Rus, un 
lung și eficient mandat.

Pentru a ne convinge că va fi astfel, doam-
na Ancuța Murariu, purtător de cuvânt al I.P.J. 
Timiș, a spus cu acest prilej: „Acţiunile viitoa-
re ale poliţiştilor lugojeni vor viza îmbunătăţirea 
calităţii serviciului poliţienesc oferit cetăţenilor, 
prin protejarea persoanei, a patrimoniului, sigu-
ranţa stradală şi rutieră”.

Lugojul are un vicecampion mondial 
la tir cu arcul

Cosmin Gruiescu (41 ani), de profesie medic stomatolog, 
a cucerit medalia de argint şi titlul de vicecampion mon-

dial la tir cu arcul, la capătul a trei zile de concurs, în cadrul 
Campionatului Mondial de tir cu arcul în sală, desfăşurat în in-
tervalul 30 martie – 1 aprilie la Cheile Grădiştei, la 30 de km de 
Braşov.

La startul competiţiei s-au aliniat peste 360 de arcaşi din toată 
lumea care şi-au demonstrat precizia la 18 categorii de arc. S-a 
tras la ţinte aflate la 18 metri, în prima şi a doua zi de concurs, 
şi la distanţe între 6 şi 27 de metri sâmbătă, 1 aprilie. Media de 
participanţi la fiecare categorie a fost de peste 20 de arcaşi.

Performanţa lui Cosmin Gruiescu (preşedinte al clubului Ar-
chery din Lugoj) vine la o lună  şi jumătate după ce şi-a trecut 
în palmares titlu de vicecampion naţional la finală de sală, la 
probele individuală şi dublu mixt.  

Elevii Şcolii Gimnaziale Nr. 4 au partici-
pat astăzi la o activitate de plantare de 

puieți în pădurea din localitatea Drinova.
Acțiunea s-a desfășurat în parteneriat cu 

Ocolul Silvic Lugoj, în cadrul concursului de 
educație ecologică „Școala Zero Waste”, orga-
nizat şi desfăşurat de Asociația Eco Stuff Româ-
nia, asociație non-guvernamentală și non-profit 
din România.

La această acțiune au participat elevii claselor 
I A, a III-a A şi a IV-a B,  coordonaţi de prof. înv. 
primar Ana-Maria Petrescu, Ramona Subţire şi 
Cosmina Bogasieru. La activitate a participat şi d-na director prof. Gabriela Sîrbu.

„Elevii au fost foarte încântați că au plantat copaci și, astfel, au contribuit în mod direct la 
asigurarea unui aer curat și, implicit, la menținerea propriei sănătăți și a celor din jur, temă des 
dezbătută în cadrul orelor de curs și cu ocazia derulării celorlalte proiecte ecologice organizate de 
către școala noastră”, a declarat coordonatorul acțiunii, prof. Ana-Maria Petrescu.

Elevii lugojeni preocupaţi de 
educaţie ecologică

La invitația Asociației „Free Amely 
2007” iubitorii de pisici și câini sunt 

așteptați să  viziteze adăpostul acestora situat 
între satele Tapia şi Măguri. Azilul animalelor 
va avea porțile deschise în intervalul orar 11.00 
– 17.00, perioadă în care vizitatorii pot adopta 
gratis un câine sau o pisică, pot face donații, 
pot completa formularul pentru redirecționarea 
celor 2% din impozitul pe venit sau pot să se 
joace cu animalele.

„Numai când vei iubi un animal, 
vei simţi iubirea cu toată inima”

 (Anatol France)

Pagină realizată de Jovana STAN

Domnul primar Francisc Boldea, salutând... venerabilii
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Adrian MoTECA - preot paroh

În luna în care săr-
bătorim Învierea 

Domnului am stat de vorbă 
cu Preacucernicul părin-
te Adrian Moteca. Am aflat 
câteva curiozități legate de 
sărbătorile pascale și am 
primit mesajul simplu, sincer 
și esențial al acestora:

Întreaga creștinătate se 
pregătește de Paști, una din-

tre cele mai mari sărbători. Știm că există o se-
rie de obiceiuri laice, legate de Paști, cum ar fi 
iepurașul zilelor noastre sau „stropitul fetelor”, o 
tradiție străbună, care se mai păstrează în unele 
părți. Cum cataloghează Biserica aceste practici 
care s-au înrădăcinat deja, dar care nu au o legă-
tura cu esența sărbătorii?

4În primul rând, Biserica ne cheamă la rugă-
ciune, chiar dacă sărbătoarea învierii Domnului 
e o sărbătoare a bucuriei, să nu uităm că înain-
te de Înviere s-au petrecut și noi amintim în fi-
ecare an Sfintele Pătimiri ale Domnului, cum a 
fost batjocorit și răstignit pentru noi. Iar toate 
aceste practici care nu sunt în concordanță cu 
învățătura Bisericii și nu au nimic în comun cu 
sărbătoarea nu fac decât să-l distragă pe om de 
la adevăratul sens al acesteia. Biserica ne chea-
mă, așa cum am spus, la rugăciune, la bucurie, 
și iată că ținând tot felul de practici care îl fac pe 

om să nu mai vadă în Paști pe Iisus Hristos, ci un 
iepuraș, să nu mai vadă în Paști un Hristos care 
aduce viața veșnică, ci mese îmbelșugate sau tot 
felul de obiceiuri, așa cum ați spus. Cel mai im-
portant e să nu pierdem adevărata însemnătate 
a ceea ce înseamnă Paștele.

Așa cum ați zis, tot acum ne amintim și de pati-
mile lui Hristos. Cunoaștem cu toții însemnătatea 
zilelor de Joia Mare și Vinerea Mare. Ce ar trebui 
să facă credincioșii în aceste zile?

4Este postul pe care îl avem la îndemână, dar 
care să fie ținut așa cum trebuie, prin rugăciune 
și fapte bune și nu în ultimul rând prin a merge la 
biserică, pentru că rugăciunea colectivă dă o mai 
mare putere și încredere omului  în credința sa. 
Chiar dacă în aceste zile ne sunt citite evanghelii-
le prin care vedem felul în care Hristos a pătimit, 
a fost răstignit și îngropat, biserica ne dă tăria 
ca să privim dincolo de tristețea celor întâmpla-
te, către sărbătoarea Învierii care, iată, își pune 
amprenta și prin lumina Învierii care umbrește 
tot ceea ce a pătimit Hristos pentru mântuirea 
noastră. 

Spuneți-mi, de ce oamenii vopsesc ouă în roșu 
și de ce mănâncă miel?

4În tradiția noastră, ouăle au o însemnătate 
mai aparte. Se spune că Maica Domnului în Joia 
răstignirii, seara, la fel cum și noi ținem această 
tradiție după oficierea slujbei celor 12 evanghe-
lii din Joia Mare, a mers cu un coș cu ouă, pe 

care l-a așezat la picioarele Mântuitorului răs-
tignit, iar sângele Lui le-a înroșit.  Iar mielul are 
o semnificație mai adâncă. Dacă obiceiul acesta 
al ouălor vopsite nu îl găsim în Scriptură, mielul 
apare în Vechiul Testament pentru că sărbătoa-
rea Paștelui este într-adevăr una pe care am 
moștenit-o de la evrei. În momentul în care au 
fost eliberați din robia egipteană, evreii au sărbă-
torit Paștele, mai exact trecerea de la robia egip-
teană la libertatea pe care le-a pus-o Dumnezeu 
înainte, care le-a poruncit să taie și să mănânce 
miel. Sigur că nu este o regulă aceasta, pentru 
că Sfântul Apostol Pavel vine și spune atât de 
frumos: „Hristos, mielul nostru de Paște”, deci 
Biserica și Scriptura ne îndreaptă atenția spre 
Mântuitor mai mult decât spre orice alt element, 
precum cele mai sus amintite, pe care Biserica 
de altfel le binecuvântează, dar prin ele ne în-
deamnă să privim la cele mai presus decât ele.

Ce le transmiteți cititorilor noștri?
4Bucuria aceasta a Învierii să fie o preces-

tanie pentru viața noastră, să auzim cuvintele 
„Hristos a înviat!” și să credem lucrul acesta, 
pentru că atunci toate binecuvântările lui Dum-
nezeu vor veni peste viețile tuturor cititorilor 
jurnalului „Banatului”, precum și tuturor celor 
care în zilele acestea iau parte la sfintele slujbe. 
Le doresc tuturor un Paști binecuvântat!

Le doresc tuturor un Paºti binecuvântat! 

Interviu realizat de
Ionela-Flavia FANU

Întâlnire cu viceprim-ministrul Sevil Shhaideh

Reprezentați ai unităților administrativ 
teritoriale s-au întâlnit recent cu premie-

rul Sorin Grindeanu și viceprim-ministrul Sevil 
Shhaideh, în cadrul turneului pe care l-au efec-
tuat aceștia cu scopul de a identifica necesitățile 
privind infrastructura ale comunității în mod 
direct.

Au fost prezentate cu acest prilej prioritățile 
Ministerului Dezvoltării, în mod special cu 
privință la asigurarea unor servicii de bază, 
cum ar fi introducerea rețelelor de apă și cana-
lizare, reabilitarea de drumuri, școli, dispensa-
re sau poduri, modernizarea iluminatului pu-
blic. S-a discutat și despre creșterea gradului 
de absorbție al fondurilor europene, Guvernul 
propunându-și ca până la 31 decembrie să atra-

gă 5,2 miliarde de euro de la Comisia Europea-
nă.

„Am avut o prezentare foarte interesantă din 
partea Consiliului Județean Caraș-Severin, cu 
prioritățile de dezvoltare ale județului, în speci-

al în ceea ce privește infrastructura, asigurarea 
finanțării pentru drumurile județene.

Mare parte dintre primarii prezenți la întâl-
nire, începând cu primarul municipiului Reșița 
și terminând cu primarii de la comune și-au 
prezentat prioritățile și faptul că au reușit să își 
depună proiectele în termen la Ministerul Dez-
voltării și pentru acest lucru i-am felicitat, pre-
zentând ca priorități apa, canalizarea, școlile, 
grădinițele. Chiar domnul primar de la Reșița 
ne-a prezentat un proiect al unei grădinițe aban-
donate în construcție de acum 10 ani de zile.

În principiu, prioritățile primarilor sunt 
identice, cu excepția într-adevăr a primarului 
care dorește să ateste stațiunea Muntele Mic ca 
stațiune turistică”, a declarat Sevil Shhaideh la 
finalul întâlnirii.

Jovana STAN

Mere pentru elevii râmneni!

Co n s i l i u l 
J u d e ț e a n 

Caraș-Severin a 
semnat contractele 
pentru furnizarea 
merelor pentru anul 
școlar 2016 – 2017 

prin Programul de încurajare a consumului de 
fructe în școli, ceea ce înseamnă că și la școala din 
Ramna, elevii primesc fructe sănătoase și gustoase.

Anunţ important

Dragi cititori ai „Foii de Ramna”, pentru 
o mai bună cunoaștere a celor pe care 

i-ați votat și poate nu-i veți mai vota, începem, 
cu numărul viitor al revistei noastre, o prezenta-
re sinceră a consilierilor comunei Ramna. Pentru 
început, îl vom prezenta dumneavoastră, altfel 
decât electoral, pe domnul Octavian Deaconu zis 
„Tavi”.

Nu pierdeți numărul viitor al jurnalului inter-
regional „Banatul”!

Primăria și Consiliul Local Ramna vă urează: 
Sărbători luminate alături de cei dragi!

Jovana STANJovana STAN
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Ada MAXIM

Ca în fiecare an, la Centrul de Zi pentru 
Copii „Patriarh Miron Cristea” din Fă-

get au loc, în prima parte a lunii martie, ample 
activități puse sub genericul „Ne cinstim mămi-
cile!”. 

Și în acest an, copiii, sub îndrumarea persona-
lului de specialitate, au confecționat mărțișoare 
și felicitări în cadrul atelierelor de creație. În Du-
minica I a Postului, când Ortodoxia este celebra-
tă, beneficiarii centrului au participat la Sfânta 
Liturghie, oficiată în biserica „Înălțarea Domnului” din Făget, iar apoi au dat naștere unui moment 
artistic ce a constat în intonarea unui buchet de pricesne bisericești și în recitarea unor poezii spe-
cifice momentului. La finalul slujbei, articolele confecționate de „micii meseriași” au fost scoase 
spre vânzare credincioșilor prezenți.

„Mărţişoare binecuvântate, 
la Centrul de Zi pentru Copii din Făget”

Făgetul - protector al 
bisericilor de lemn

Dacă la sfârșitul sec. al XIX-lea, în Banat 
erau peste 200 de biserici de lemn, astăzi, 

pe întreg cuprinsul Arhiepiscopiei Timişoarei, se 
mai găsesc 26 de astfel de biserici, dintre care 23 
sunt declarate monumente istorice. 

Numai în zona Făgetului există 15 biserici de 
lemn, toate cuprinse în lista monumentelor istori-
ce, multe dintre ele fiind de categoria A. Mitropolia 
Banatului - Arhiepiscopia Timișoarei - și Asociația 
Peisagiștilor din România Vest au organizat, în 
prezența ÎPSS Ioan, la Mănăstirea Românești, re-
cent, o întrunire cu preoții din cadrul Protopopiatu-
lui Făget care au pe raza parohiei biserici de lemn 
sau biserici de lemn monument-istoric.

Alături de aceștia au fost prezenți și alți 8 preoți 
din Protopopiatul Lugoj, împreună cu conducăto-
rii celor două oficii protopopești, toți primind re-
comandări din partea unor specialiști în ceea ce 
privește protejarea, conservarea și promovarea 
bisericilor de lemn din Județul Timiș.

De Paşte vrem să împărtăşim celor dragi 
bucuria Învierii Domnului, vrem să 

arătăm că suntem recunoscători pentru acest 
mare sacrificiu care ne-a eliberat din robia 
păcatelor. Aşadar, suntem îndemnaţi să sărbă-
torim împreună triumful vieţii asupra morţii, 
răspândind speranţa prin cuvinte alese. Ca în  
fiecare an, şi edilul şef al Făgetului îşi îndreaptă 

gândurile bune spre locuitorii oraşului pe care 
îi are în grijă. „De sfintele sărbători de Paşte vă 
urez să petreceţi zile luminate, să vă dăruias-
că Dumnezeu multe bucurii, sănătate şi nădej-
de de mai bine. În zi de sărbătoare să coboare 
liniştea şi pacea. Minunea Învierii lui Iisus să 
dăinuie în inimile voastre, să vă lumineze via-
ţa şi să vă aducă renaşterea credinţei. Lumina 

şi căldura Paştelui să ne încălzească sufletele, 
să ne lumineze minţile, să ne deschidă inimile 
spre iubire, credinţă şi iertare. Să fim mai buni, 
să ne bucurăm din plin de frumuseţea tuturor 
lucrurilor care ne înconjoară şi să dăruim iubire 
celor dragi. Sărbători Fericite şi Hristos a În-
viat!”, le transmite făgeţenilor primarul Marcel 
Avram.

„Lumina şi căldura Paştelui să ne încălzească sufletele şi să ne lumineze minţile!”
Marcel Avram, primarul oraşului Făget

La Făget, în 30 martie, s-a  inaugurat  
cea mai nouă piață, unicat în Româ-

nia. Evenimentul a fost onorat cu prezența de 
liderii politici făgețeni și naționali, printre ei, 
Călin Dobra, președintele Consiliului Județean 
Timiș, vicepreședintele CJT Traian Stancu, se-
natorul liberal Alina Gorghiu, Valeriu Tabără, 
Nicolae Robu, președinte PNL Timiș și primar 

al Timișoarei.
„Am fost alături de domnul primar Marcel 

Avram la inaugurarea pieţei din oraş. Este fan-
tastic ce a reuşit să facă administraţia liberală 

în zonă din bugetul local şi mă bucur să avem 
în echipa din Timiş oameni care vorbesc prin 
fapte. Felicitări!”, a spus Alina Gorghiu.

„Este o investiție foarte importantă pentru 
Făget, după centrul civic și alte lucrări de in-
frastructură și la fel cum am fost întrebat în alte 
rânduri, cea mai importantă investiție a Făgetu-
lui pot să spun că nu s-a întâmplat încă, iar piața 
din Făget va conduce la o creștere a venituri-
lor producătorilor”, a declarat primarul Marcel 
Avram.

„A fost deschisă noua piaţă agroalimentară din Făget”
O piaţă unică în România
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

O nouă donaţie de mobilier pentru secţiile Pediatrie şi Interne ale Spitalului 
Orăşenesc Lipova, prin intermediul Cercului de prietenie româno-german

Spitalul Orăşenesc Lipova a beneficiat în 
ultimii ani de investiţii, dotări şi o atenţie 

sporită pentru punerea la punct a tuturor secţiilor 
existente, în acest sens şi în sprijinul acestora ve-
nind şi prietenii din Germania – Landul Saar, prin 
intermediul Cercului de prietenie româno-german, 
germano-român, relaţie de prietenie care dăinuie 
de peste 25 de ani. 

Reprezentantul principal al Cercului de priete-
nie germano-român, domnul Willi Gehring, oferă, 
ori de câte ori are ocazia,  sprijin absolut oraşului 
Lipova pentru dezvoltare în cele mai importante 
domenii de viaţă cum ar fi educaţia sau sănătatea.

În ceea ce priveşte domeniul sănătăţii, Spitalul 
din Lipova a beneficiat şi în anii trecuţi de diferite 
donaţii de mobilier cu care s-au dotat mai multe 
secţii care îşi desfăşoară activitatea în cadrul Spi-
talului Orăşenesc Lipova.

Anul acesta a venit şi rândul secţiilor Pediatrie şi 
Interne să beneficieze de mobilier nou. 

Mobilierul pentru spital, asigurat prin Cercul de 

prietenie româno-german, germano-român, constă 
în paturi de spital, cu noptierele aferente şi saltele, în 
total fiind trimise în transportul sosit din Germania 
un număr de 36 de astfel seturi de mobilier, com-
plete, care au ajuns în saloanele secţiilor Pediatrie 
şi Interne din cadrul Spitalului Orăşenesc Lipova.

Noul mobilier pentru spital a fost asigurat de 

Primăria Oraşului Lipova, prin Cercul de prietenie 
româno-german, germano-român, la iniţiativa ce-
lor doi reprezentanţi – Primarul Oraşului Lipova,  
Mircea Iosif Jichici şi Willi Gehring.

Primarul oraşului Lipova – Mircea Iosif Jichici  
a fost prezent la spital, la sosirea transportului, 
pentru a se asigura că mobilierul a ajuns în condiţii 
bune şi va fi repartizat la  secţiile unde este nevoie 
de aceste dotări. 

Pe această cale, Primăria Oraşului Lipova şi re-
prezentanţii acesteia transmit încă odată mulţumiri 
speciale domnului Willi Gehring şi tuturor celor 
care au făcut posibilă această donaţie atât de im-
portantă pentru bunul mers al secţiilor care func-
ţionează în cadrul Spitalului Orăşenesc Lipova, 
pentru sprijinul acordat şi de această dată şi pentru 
toate colaborările frumoase la care au răspuns po-
zitiv de fiecare dată când a fost cazul şi în urma 
cărora au existat rezultate atât de frumoase, impor-
tante şi utile comunităţii oraşului Lipova.  

Oraşul Lipova şi Oraşul Chitighaz din Ungaria şi-au strâns mâna 
pentru o nouă relaţie de înfrăţire

Anul 2017 aduce deja veşti frumoase şi no-
utăţi pentru oraşul Lipova, sosite tocmai 

de la vecinii şi, în acelaşi timp, prietenii din  Unga-
ria – mai exact din localitatea Chitighaz. 

Relaţia cu această localitate exista deja de câţi-
va ani, între cele două oraşe fiind până în prezent 
organizate şi desfăşurate diverse vitzite de lucru, 
activităţi şi evenimente educativ-culturale comune. 

Toate acestea au luat naştere prin legătura cre-
ată cu mult timp în urmă între reprezentanţii Pri-
măriei Oraşului Lipova şi reprezentanţii Primăriei 
Localităţii Chitighaz, din partea oraşului Lipova 
existând susţinere şi colaborare şi din partea dom-
nului Zoltan Tusa – Director al Clubului Copiilor 
Lipova, care împreună cu domnul Mircea Jichici 
– Primarul oraşului Lipova şi reprezentanţi din 
cadrul Primăriei şi Consiliului Local Lipova au 
demarat de-a lungul timpului toate acţiunile nece-
sare astfel încât această legătură să fie continuată 

şi dezvoltată, scopul final al ambelor părţi fiind 
schimbul inter-cultural şi realizarea unui acord de 
înfrăţire în mod oficial.

În urma discuţiilor, vizita delegaţiei ungare s-a 
concretizat la 27 martie, la Lipova sosind astfel de-

legaţia din  Chitighaz, formată din patru persoane, 
printre care îi amintim pe primarul localităţii Chi-
tighaz – doamna Kalcso Istvanne şi domnul Finna 
Sandor – Preşedintele Autoguvernării Române din 
Chitighaz. La întrunire au fost prezenţi primarul 
oraşului Lipova – Iosif Mircea Jichici, Petru Cociş 
– administrator public al oraşului Lipova , Zoltan 
Tusa – director Clubul Copiilor Lipova şi Lucian 
Feneşan – reprezentant Centrul de Informare Tu-
ristiă al oraşului Lipova.

Înfrăţirea cu localitatea Chitighaz din Ungaria, 
alături de toate celelalte înfrăţiri existente deja, re-
prezintă un plus,  o nouă legătură foarte benefică, 
o nouă prietenie importantă şi specială pentru ora-
şul Lipova, ideea reprezentanţilor celor două ora-
şe precum şi relaţia creată deja, fiind un punct de 
plecare foarte important, pentru dezvoltarea unui 
viitor frumos şi benefic în ambele comunităţi, cea a 
oraşului Lipova şi cea a localităţii Chitighaz.

Competiţia  Interjudeţeană de Judo – „Cupa Lipovei la Judo” , Ediţia III, a fost 
găzduită şi în acest an de oraşul Lipova

Oraşul Lipova a găzduit duminică, 26 mar-
tie 2017, cea de-a treia ediţie a Concursu-

lui Interjudeţean de Judo „Cupa Lipovei la Judo”, 
competiţie sportivă destinată copiilor din cadrul 
cluburilor judeţene şi nu numai.

Concursul, devenit deja o tradiţie a sportului 
lipovan, s-a desfăşurat la sala de sport a oraşului, 
unde au fost prezenţi deopotrivă sportivi şi supor-
teri, pasionaţi de supranumitul sportul pe tatami. 

Pentru cea de-a treia ediţie a competiţiei, au fost 
prezenţi la Lipova echipajele de judo a  13 cluburi 
sportive şi palate ale copiilor din judeţul Arad, cât 
şi din judeţele Timiş şi Bihor, în total fiind prezenţi 
peste 250 de sportivi.

Dintre echipele prezente la Lipova, participante 

în cadrul competiţiei „Cupa Lipovei la Judo”, Edi-
ţia III, 2017, amintim: 

Clubul Copiilor Lipova, CSM Arad, LPS Arad, 
Clubul Copiilor Sântana, CSS Lugoj, Palatul Co-
piilor Timişoara, Sentoki Timişoara, CS Podgoria 
Ghioroc, CS Felnac, CS Viitorul Borş, CS Pecica 
şi CS Zerind.

Nu doar sportivii de vârste mai mari au avut oca-
zia să-şi dovedească priceperea în lupta pe tatami. 
Au mai fost organizate şi meciuri de acomodare 
pentru micuţii judoka născuţi în anii 2007-2010.

În deschiderea celei de-a treia ediţii a con-
cursului de judo majoretele trupei de aerobic 
„GYMKIDS”, din cadrul Clubului Copiilor Lipo-
va, au asigurat buna dispoziție. 

Fiind vorba de o competiţie sportivă, cu risc de 
accidentări s-a asigurat prezența unui echipaj me-
dical, pe această cale organizatorii dorind să trans-
mită mulţumiri speciale doamnei doctor Dorina 
Micoară şi domnului Marius Mureşan - asistent 
medical.

Nu în ultimul rând din partea organizatorilor 
acestei competiţii, prof. Papp Iosif – coordonator 
al secţiei Judo din cadrul Clubului Copiilor Lipova 
şi Clubului Sportiv „Şoimii Lipova” şi organizato-
rul competiţiei „Cupa Lipovei la Judo” şi a prof. 
Tusa Zoltan - Director Clubul Copiilor Lipova, au 
fost transmise mulţumiri şi cele mai sincere gân-
duri tuturor celor care au susţinut şi au participat 
la tot ceea ce reprezintă „Cupa Lipovei la Judo”.

Pagină realizată cu sprijinul domnişoarei Adela POPESCU
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
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Claudiu MihăLCEAnu - viceprimarul comunei Giarmata

Entuziasm, energie, 
forță de muncă și 

determinare sunt câteva 
dintre cuvintele ce îl pot, 
foarte realist, descrie pe 
tânărul viceprimar al co-
munei Giarmata. Domnul 
Claudiu Mihălceanu a decis 
să se implice direct în dez-
voltarea comunității în care 

trăiește, alături mereu de tinerii comunei, pe care 
îi încurajează să facă același lucru:

V-aș ruga ca în primul rând să vă prezentați în 
câteva cuvinte, pentru cititorii noștri.

4Numele meu este Claudiu Mihălceanu, 
născut și crescut în localitatea Giarmata. Familia 
mea a fost a treia familie de români venită în co-
mună, în 1947, după război.

De unde au venit?
4Au fost deportați din Bucovina, de la 

Cernăuți. Trăiesc aici mulți oameni care au venit 
din zona respectivă. Bunicul meu a fost pompier 
voluntar în comună, poștaș. A contribuit financiar 
și a construit ștrandul comunal, pe care, din păca-
te, nu-l mai avem, dar dorim să implementăm un 
proiect prin care să-l readucem la viață. S-a impli-
cat și în construirea școlii, a actualului corp din spa-
te, iar oamenii comunei știu despre ce vorbesc. 

Cât despre mine, vă pot spune că am fost 
inspector taxe și impozite la Primăria Giarmata 
din 2008 până în momentul în care am decis să 
candidez la primărie. Am fost convins că voi fi 
viceprimarul comunei, iar sorții au arătat că am 
avut dreptate. Am ieșit cu un număr de voturi 
considerabil, iar pe această cale doresc să le 
mulțumesc oamenilor care au avut încredere în 
mine. Și în momentul de față sunt viceprimarul 
comunei Giarmata.

Unde ați făcut școala?
4Aici, am fost cel mai bun elev al claselor I-

VIII, am fost premiant din clasa I până într-a XII-
a.  Am urmat cursurile Facultății de Economie 
și Administrare a Afacerilor, la Universitatea de 
Vest din Timișoara, secția Management, și am 
continuat cu un master în management antre-
prenorial.

Felicitări! Dacă ați fost cel mai bun elev, nu 
v-ați interesat dacă nu sunteți și cel mai tânăr vi-
ceprimar din istoria comunei?

4Cu siguranță sunt.
V-ați născut și ați crescut aici. Sigur îl cunoașteți 

pe domnul Virgil Bunescu, actualul primar…
4Da, a fost, cred, principalul om care a ținut 

echipa de fotbal. Eu am avut activitate sportivă 
de mic copil.

Ați jucat fotbal la Giarmata?

4Da, și joc încă fotbal la Giarmata. Activez în 
Liga a III-a.

Ceea ce nu e puțin lucru. Ați simțit sprijinul 
domnului primar?

4Întotdeauna. Cred că dacă nu era dum-
nealui nu exista această echipă. Ne-a susținut 
necondiționat. A venit cu bani de acasă, de la 
firma proprie, cu mult înainte să devină primar. 
Iubește sportul. Vă dau un exemplu ca sa vă dați 
seama de sprijinul pe care ni-l oferă: pleacă de la 
primărie, după terminarea programului, vinerea, 
și vine la Târgu-Jiu, Craiova, chiar dacă ajunge la 
pauza meciului, este prezent la meci și pe urmă 
se întoarce acasă. Ca să vedeți câtă pasiune pune.

Am văzut că s-au distribuit deja sumele de către 
Consiliul Județean pentru infrastructură și echili-
brarea bugetelor…

4Da, și pe această cale doresc să le 
mulțumesc președintelui Consiliului Județean și 
în special domnișoarei vicepreședinte Roxana 
Iliescu, cu care am o relație apropiată și care mă 
sprijină și sprijină comuna Giarmata, indiferent 
de probleme. 

Haideți să încheiem cu un mesaj pentru doamne.
4Tuturor femeilor din România, și nu numai, 

le transmit un sincer și călduros la mulți ani și 
multă liniște sufletească!

Familia mea a fost a treia familie de români venitã în comunã

Celebrăm luna aceasta cea mai mare sărbătoare a 
creștinătății. O sărbătoare ce aduce cu sine lumina, 

pe pământ, dar și în sufletele noastre. O lecție, pe care ne-o 
amintim an de an, despre jertfa de sine, despre suferință și 
fericire în același timp. Vă dorim ca Sfintele Sărbători Pascale 
să vă aducă liniște în suflet, bucurie și seninătate!

Hristos a înviat!

Primăria și Consiliul Local 
Giarmata vă urează Paște fericit!

Parcul Eugeniu de Savoya, noi speranţe
Cu trecea timpului, parcul Eugeniu de Savoya 

a suferit o serie de deteriorări, însă, odată cu 
primăvara, se pare că vine și speranța. S-ar putea ca 
parcul să renască, printr-un proiect inedit. 

Vorbim despre amenajarea sa, în întregime, por-
nind de la fântâna prințului  Eugeniu de Savoya și 
până la strada Izvorului. Proiectul presupune un spațiu 
de joacă pentru copii, un spațiu pentru spectacole, un 
spațiu special pentru skatebord, aparatură pentru fit-
ness, teren de baschet și un muzeu șvăbesc. Mai mult 
decât atât, spre bucuria celor mici, ar urma să fie am-
plasat și un trenuleț, de aproximativ 1,5 km, care să 
oprească în stații denumite după specificul locului. 

La final învinge determinarea
Echipa de fotbal CS Millenium Giarmata a ju-

cat pe teren propriu cu CS Nuova Mama Mia 
Becicherecu Mic. Meciul s-a terminat cu scorul de 
1 la 1, după ce echipa Giarmatei a reușit să se redre-
seze. Primul gol a venit din partea oaspeților, care 
păreau să fie mai bine pregătiți. Însă determinarea 
fotbaliștilor noștri i-a propulsat spre poarta adversă, 
reușind să marcheze golul care a egalat. Jucătorul 
Casian Maghici egalează în minutul 89, printr-un 
frumos gol de la 16 metri. Jucătorii rămân ambițioși 
și privesc cu încredere următoarele meciuri.

Pagină realizată de Ionela-Flavia FANU

O nouă fabrică
An u l 

a c e s t a , 
mai precis pe la 
sfârșitul anului, 
o nouă fabrică 
se va deschide 
în comuna Giar-
mata. Este vor-

ba despre Litens Automotive Group, o companie 
canadiană, prezentă deja în Canada, Statele Unite 
ale Americii, Brazilia, Anglia, Franța, Germania, 
Italia, China, India și Japonia, și, odată cu deschi-
derea liniilor de producție la Giarmata, și în Româ-
nia. Litens Automotive Group este un design full-
service și producător de sisteme și componente de 
transmisie a puterii. Este un lider pe piața globală, 
cu o experiență de 35 de ani, oferind soluții inova-
toare pentru industria auto. 

Pentru că infrastructura este bine pusă la punct 
și este esențială pentru bunul mers al acestei noi 
investiții, Litens Automotive Group va crea la Gi-
armata aproximativ 250 de noi locuri de muncă și 
va contribui la bugetul de stat, prin taxe și impozite.
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ilie GoLuBoV  - primarul comunei Remetea Mare

La o nouă întâlnire 
cu edilul comunei 

Remetea Mare, am discu-
tat problemele de natură 
culturală și despre acce-
sarea fondurilor europe-
ne, care nu e chiar atât de 
simplă precum pare. Dar, 
per ansamblu, important 
este faptul că cetățenii con-
lucrează, prin îndeplinirea 

atribuțiilor cetățenești, la dezvoltarea comunei. 
Vă redăm dialogul:

 Ați făcut și încă faceți multe pentru oameni. 
Ce îmi spuneți despre activitatea sportivă? 

4Activitatea sportivă ar putea fi mai rodni-
că, să zicem. Cred că se poate mai mult, cred că 
putem obține rezultate mai bune.

De ce spuneți acest lucru? Am observat că ba-
zele sportive sunt bine îngrijite.

4Ne-am dat silința încă din primul mandat 
pentru ca jucătorii să aibă unde practica ori-
ce sport doresc. Nu numai terenul de fotbal, 
care se poate juca pe orice teren, dar au creat 
condiții decente, vestiare cu dotări, cu dușuri, 
sistem sanitar, lucruri pe care multe comune nu 
le au. De unde și pretenția mea ca jucătorii să 

dea puțin mai mult.
Așteptați mai mult de la jucători…
4Ei ar trebui să-și dea silința, nu primarul. 

Noi îi sprijinim cu ce putem.
Cu siguranță se vor ambiționa și vor obține 

rezultate frumoase. Mi-ați spus că pregătiți deja 
ruga anului 2017.

4Da, ruga anului 2017, prima pentru localita-
tea Ianova, care e una dintre puținele comune 
care își serbează hramul la Izvorul Tămăduirii, 
sărbătoare celebrată în prima vineri după Paști. 
Cred că doar două sate din județul Timiș mai au 
hramul odată cu noi.

 Ar putea să știe cititorii la ce artiști v-ați gândit?
4Deocamdată pentru Ianova problema a 

rămas cu semnul întrebării, dar la Remetea va 
cânta cu siguranță Mirela Petrean.

O solistă cu renume. Domnule primar, să în-
dreptăm puțin dialogul spre lucruri, să le zicem, 
mai pământești. Cum stați cu accesarea de fon-
duri europene?

4Eu sunt dezamăgit în privința aceasta.  Nu 
numai eu, ci și alți colegi, care au făcut în trecut 
proiecte și au rămas cu ele, deși erau eligibile.

Există un motiv întemeiat?
4Toți vorbim de proiecte europene și când 

ajungem cu ele, deși eligibilitate există, nu sunt 

fonduri suficiente. Am depus două proiecte ma-
jore cu privire la apă-canal în 2009- 2010 și asfal-
tare și cultură și nu am obținut nimic, deși erau 
eligibile și bine făcute. Să nu mai vorbim că pro-
iectele acestea presupun totuși o investiție și de 
natură financiară și de timp pe care noi o facem 
pentru a accesa aceste fonduri, fie că proiectele 
sunt sau nu finanțate.

Oamenii poate ar vrea să știe, totuși Primăria 
Remetea a avut sprijin de undeva? Aveți cui să 
mulțumiți la rândul dumneavoastră?

4Da, noi putem mulțumi Consiliului 
Județean și președinților acestuia și unor con-
silieri care au fost alături de Primăria Remetea 
Mare și de noi.

Dar încasările la buget?
4Noi avem încasări destul de bune, undeva la 

78-80%, încasări majore. Desigur, sunt și persoane 
de la care, cu părere de rău, am fost nevoiți să ne 
recuperăm banii cu ajutorul unor executori. Ce 
putem spune? Suntem mulțumiți că majoritatea 
cetățenilor au spiritul acela civic de a-și duce la în-
deplinire aceste mici atribuții cetățenești. 

Ce le transmiteți cetățenilor?
4Pentru că celebrăm luna aceasta Învierea 

Domnului, le transmit un mesaj de suflet: să fiți 
toți binecuvântați! Paște fericit și Hristos a înviat!

Mulþumim Consiliului Judeþean ºi preºedinþilor acestuia 

Pagină realizată de Jovana STAN

„Universul Cunoaşterii 
prin lectură”

ªcoala Gimnazială din Remetea Mare este 
singura școală din județ care a organizat 

Olimpiada Județeană pentru elevii din mediul ru-
ral. Iată mesajul postat pe rețeaua de socializare de 
către doamna director Mihaela Cepeha:

„Ne mândrim că suntem singura școală din 
județ care a organizat pentru a treia oară Olimpiada 
Județeană pentru elevii din mediul rural, „Universul 
Cunoașterii prin lectură”. Au participat 110 elevi din 
tot județul Timiș, însoțiți de profesorii lor, oameni 
faini, profesori dedicați. Noi, toți cei de la Scoala Re-
metea Mare, am pus umărul și am dovedit că suntem 
o echipă și reușim împreună.” Felicitări domnilor 
profesori și Școlii Gimnaziale Remetea Mare!

Vă informăm cu mândrie că Primăria Remetea Mare a finalizat proiec-
tul de iluminat public, făcându-se recepția întregului sistem. A fost un 

proiect drag echipei care l-a implementat, în special domnului viceprimar Vasile 
Boșoschi. Așadar, comuna se arată într-o lumină nouă, a fost implementat sis-
temul de telegestiune, astfel că va fi mult mai ușor de gestionat întreg sistemul. 
S-au montat 647 de noi corpuri de iluminat, cu tehnologie LED, mai calitativă și 
mai economică. Locuitorii se bucură de iluminatul eficient pe străzile din locali-
tate, iar consumul de energie electrică s-a redus, deși numărul corpurilor de ilu-
minat a crescut. Mai mult de atât, avem o garanție de cinci ani asupra lucrărilor.

Un proiect de suflet finalizat cu succes!

La Școala Gimnazială Remetea Mare, 
odată cu venirea primăverii, au ieșit și 

furnicuțele. Vorbim aici despre elevii care au dat 
o mână de ajutor autorităților locale, venite să 
pună la punct curtea școlii. Așadar, școala este 
acum primenită și gata de sărbătoare. S-au făcut 
mici reparații la mobilierul din curtea școlii și 
curățenia de primăvară. Doamna director Miha-
ela Cepeha adresează mulțumiri atât Primăriei 
Remetea Mare, cât elevilor implicați.

Curăţenia de primăvară continuă la... şcoală

Istoria modernă a localității Remetea Mare 
se leagă de numele unei mari familii de 

nobili, familia Ambrozy. În 1720, baronul Ludovic 
Ambrozy construiește un conac, pe care, de atfel, 
vă invităm să-l vedeți. În 1848 conacul a servit ca 
spital de campanie, iar azi este inclus în vestitul 
„Drum al conacelor”, un obiectiv turistic pentru 
Capitala Culturală Europeană 2021.

Proiectul include 30 de astfel de conace și cas-
tele, purtătoare de legende, istorii, povești, nobili 
baroni și domnițe delicate. Astfel, Asociația Cultu-
rală Ariergarda (ACA) din Timișoara și Asociația 

pentru Promovarea și Dezvoltarea Turismului 
(APDT) a Consiliului Județean (CJ) Timiș doresc 
să inventarieze la fața locului conacele care pot de-
veni obiective reale pentru turismul de o zi. Unul 
dintre conacele alese este cel al contelui Ambrozy 
de la Remetea Mare, un conac frumos, dar puțin 
„cu cântec”, proprietarul fiind supărat, deoarece 
există probleme legate de retrocedare.

Ceea ce vrem să subliniem este că pașii istoriei se 
văd, iată, prin aceste monumente frumoase, care ar fi 
păcat să se piardă în ruine. Tocmai de aceea, salutăm 
inițiativa celor care au creat „Drumul conacelor”.

Paşi ai istoriei
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Pagină realizată de Jovana STAN

Turneul A Emi-TT & Papa Sam

La Sala Polivalentă 
din Dumbrăvița 

s-a organizat turneul A 
Emi-TT & Papa Sam, la 
care  s-au înscris peste 
150 de participanți, de la 
copii sub 10 ani, până la 
categoriile de avansați, 
Open sau Elite. Sportivii 
au venit din mai mul-
te orașe ale țării precum 
Hunedoara, Oradea, Arad 
sau București, dar și din 
Vrsac, Serbia. Au organi-
zat evenimentul: Emi-TT, Papa Sam, ACS Dumbrăvița-secția Tenis de Masă 
și Primăria Dumbrăvița. În clasamente s-au făcut remarcați Badea Bogdan și 
Moldovan Daniel, care au ocupat locurile 3-4 la categoria Elite, Orban Mădă-
lina locurile 3-4 la categoria Avansați, Moldovan Dora s-a clasat pe locul 2, 
iar Pauliuc Alessia și Berinde Luca au ocupat locurile 5-8, la categoria copii 
8-10 ani, Maria Gîrlea a obținut locul 1 la categoria 11-15 ani, iar la aceeași 
categorie Vladimir Maria a ocupat locurile 3-4.

Claudiu Sperlea, inspec-
tor superior în cadrul 

Poliției Locale Dumbrăvița, a 
venit în sprijinul cetățenilor cu 
o serie de informații, în cadrul 
mai multor emisiuni apărute pe 
postul de televiziune local. 

În primul și în primul rând, 
domnul inspector superior 
a precizat atribuțiile Poliției 

Locale din Dumbrăvița: „Obiectivul principal 
este a asigura ordinea și liniștea publică și paza 
instituțiilor publice. Tot în atribuțiile noastre intră 
circulația. În domeniul circulației ceea ce vreau să 
înțeleagă foarte bine cetățenii este că Poliția Locală 
are atribuții restrânse. Avem parcările, staționările, 
intrarea pe sensuri interzise și gestionarea traficului 
greu. Poliția Locală execută controalele la societăți 
comerciale, privind autorizațiile de funcționare și 

respectarea legislației în acest sens. De asemenea, 
împreună cu o firmă specializată, încercăm să ges-
tionăm cât mai bine situația câinilor comunitari. 
De asemenea, există anumite segmente ale legii 
construcțiilor pe care noi le putem sancționa.” 
Tot domnul Claudiu Sperlea a explicat cine poa-
te apela la Poliția Locală, încurajând cetățenii să 
solicite ajutor de fiecare dată când apar neplăceri 
cauzate de către vecini sau ale persoane. Există un 
dispecerat care funcționează 24 din 24 astfel că 
dumbrăvițenii pot apela cu încredere. Mai mult de-
cât atât, sesizările se pot face și pe adresa de e-mail 
a instituției, cu specificația ca acesta să cuprindă 
numele persoanei, adresa și numărul de telefon la 
care vor fi sunați în cel mai scurt timp. 

De asemenea, domnul inspector superior Cla-
udiu Sperlea a arătat care este documentația nece-
sară înfințării unei societăți comerciale: „Aceste 
societăți comerciale au obligația să depună la Pri-

mărie un dosar care să cuprindă CUI-ul societății, 
certificatul constatator prin care rezultă faptul că 
societatea respectivă a declarat autorităților com-
petente punctul de lucru. Prin acest certificat i se 
dau și codurile CAEN corespunzătoare activității 
pe care o desfășoară. Apoi se mai cer o serie de 
documente privind societate precum statutul, 
autorizațiile de la PSI, DSV, DSP. Mai e nevoie 
de: contract de salubritate, contract de închiriere, 
dovada că poate funcționa în acel spațiu, pentru 
că dacă acel spațiu nu a fost destinat activității ce 
urmează a fi prestate, există obligația de a se cere 
acordul vecinilor, să facă demersurile necesare la 
urbanism. Sunt etape ce trebuie îndeplinite. Ce 
vreau să spun este că drumul județean de la intrare, 
din Timișoara, până la ieșirea din comună a fost 
declarat ca zonă comercială. Ceea ce înseamnă că 
pe acest drum, toate imobilele pot avea această 
destinație comercială. ”

Poliţia Locală Dumbrăviţa răspunde cetăţenilor

Sala Polivalentă 
din Dumbrăvița 

a găzduit Campiona-
tul Național de Karate 
Eur&Ka. Aici au fost 
prezenți peste 300 de 
sportivi, reprezentând 20 
de cluburi din toată țara. 
Aceștia s-au întrecut în 
probe de kata și kumite, 
la categoriile de cadeți, 
juniori, tineret, seniori și 

veterani. Pentru cei care nu știu, vă spunem pe scurt semnificația tehnicii de 
arte marțiale numită kata. Aceasta implică o mare varietate de tehnici defensi-
ve și ofensive de arte marțiale, executate împotriva unor adversari imaginari. 
Cât despre kumite vă spunem că este acea ramură a karate-ului care presu-
pune lupta directă a adversarilor. În accepțiunea regulamentelor actuale ale 
Federației Mondiale de Karate, aceasta implică lovituri de braț și de picior în 
sistem semi-contact.  De asemenea, menționăm că domnul Mihai Cioroianu, 
președinte al Federației Române de Arte Marțiale Eur&Ka, a fost prezent la 
Dumbrăvița.

Gazda Campionatului Naţional de Karate

Elevii dumbrăviţeni învaţă rugby!

Elevii dumbrăvițeni 
au învățat rug-

by de la cei mai buni! 
Școala Gimnazială din 
Dumbrăvița a primit vi-
zita Clubului Sportiv 
Municipal, secția rugby, 
care au venit împreună 
cu cei de la Facultatea 
de Educație Fizică și 
Sport, a Universității de 
Vest din Timișoara, să 

desfășoare aici o lecție metodică de rugby. Este un proiect cu tradiție în An-
glia, preluat de acești tineri, care se adresează elevilor din clasele I-IV, cu 
scopul de a contribui la dezvoltarea lor atât fizică, cât și personală. Clasa I D a 
fost prima care a luat contact cu reprezentantul clubului Timișoara Saracens. 
Micuții au avut parte de un antrenament de rugby pe cinste, în sala de sport a 
școlii. La final, pentru că au fost implicați și foarte atenți, au primit stegulețe, 
eșarfe și dulciuri.

Revoluția Ma-
ghiară din 1848-

1849 a fost sărbătorită 
și de copiii de la secția 
maghiară a grădiniței și 
a școlii generale din co-
muna Dumbrăvița. Ele-
vii doamnei învățătoare 
Ildikó Dénes au pregătit 
steaguri maghiare cole-
gilor de la grădiniță, apoi 
au cântat împreună cân-
tece patriotice din timpul 
lui Lajos Kossuth. Copi-
ii s-au pregătit  cu flori, pe care le-au depus în fața monumentului pașoptist 
din parcul central. Iar după-masa, întreaga comunitate maghiară a luat parte la 
slujba ecumenică, oficiată la biserica reformată din localitate, după care s-au 
depus coroane la bustul poetului național maghiar Sándor Petőfi, din fața școlii 
generale din localitate.

Revoluţia maghiară comemorată la Dumbrăviţa
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Dragi cetăţeni,

Iată-ne ajunși în luna în care celebrăm Învierea 
Domnului. A fost o perioadă dificilă, atât pentru 

noi, administrația locală, cât și pentru dumneavoastră, dragi 
cetățeni. Am avut multe reușite în ultimele luni, datorate în 
primul rând dumneavoastră, celor care ne-ați votat. Arătăm 
altfel, ne-am creat o imagine de comună decentă, curată, 
frumoasă, în curs de dezvoltare. Cred în viitorul comu-
nei noastre, așa cum cred că dumneavoastră puteți fi mo-
torul dezvoltării acesteia. Acum, în această lună, dorim să 
vă urăm, în numele tuturor reprezentanților Primăriei și al 

Consiliului Măureni sărbători fericite, liniște și împlinire! 
Indiferent de confesiunea religioasă sau de credințele pro-
prii ale fiecăruia, sfânta sărbătoare a Învierii Domnului este 
un prilej de comuniune cu divinitatea, dar și cu semenii 
noștri. Bucurați-vă! Noi vă mulțumim pentru încredere și 
dorim din partea dumneavoastră aceeași deschidere, dorim 
să vă implicați în viitorul comunei noastre, pentru că doar 
împreună reușim. 

Hristos a Înviat!
Brian FILIMON - primar

Kirchweih-ul pe lista de proiecte culturale

Așa cum știți, Măureni are rădăcini solide 
în comunitatea șvăbească, aici trăind odi-

nioară șvabii colonizați în secolul al XVIII-lea. 
Desigur, nemții care au mai rămas aici, precum 
și românii, cunosc tradiția kirchweih-ului, o săr-
bătoare așa cum este hramul bisericii la români. 
Cu influențe laice, această sărbătoare a fost adop-
tată de Biserica Catolică și îmbrățișată de români 
odată cu venirea șvabilor. Din păcate, tradiția 
pare că s-a pierdut în negura istoriei. Pare, pentru 
că autoritățile locale intenționează să o reînvie. 
Anual, nemții care își au obârșiile în Măureni 
organizează o întâlnire. Propunerea autorităților 

este ca de acum întâlnirea să aibă loc chiar în Mă-
ureni și nu oricum, ci cu fast, așa cum bunicii și 
străbunicii lor obișnuiau să se întâlnească la kir-
chweih. Domnul primar Filimon a atras atenția 
cetățenilor asupra reorganizării acestei sărbători 
și se arată deschis la propuneri și sugestii. Stabi-
lirea datei evenimentului se va fixa în funcție de 
preferințele oaspeților și ale cetățenilor. Ceea ce 
este sigur este sprijinul dat oferit de Primărie în 
organizarea acestuia. În credința că Măureni va 
străluci sub noua peisagistică și sub o nouă ținută 
culturală, vă aducem la cunoștință că implicarea 
fiecărui cetățean contează.

Pagină realizată de Ionela-Flavia FANU

S-a aprobat bugetul pentru 2017! 
Contribuţia ta contează!

Trebuie să știți că în cadrul ultimei ședințe ordinare am dezbătut și s-a aprobat bugetul comunei 
pentru anul 2017. Bugetul este unul echilibrat, la nivelul potențialului județului Caraș-Severin, 

un buget care ne va permite să continuăm lucrările începute și care ne va permite să dezvoltăm acele 
proiecte pe care le-am promis și care vor fi îndeplinite în cursul anului acestuia și în cursul mandatului 
prezent. Ceea ce trebuie să rețineți este că și dumneavoastră , dragi cetățeni, aveți un rol activ în derularea 
proiectelor. Așa cum știți, banii bugetului local se adună, printre altele, prin taxele și impozitele pe care 
dumneavoastră le plătiți la timp. Așadar, îndemnul nostru este la o atitudine civică, respectând minimele 
atribuții cetățenești, de care depinde bunul mers al comunității noastre. Pentru cei care doresc mai multe 
informații asupra bugetului, reprezentanții Primăriei Măureni, domnul primar Filimon, domnul vicepri-
mar Niță, vă stau la dispoziție.

Taxa pentru salubritate 
rămâne la un nivel redus
Deși la nivel național, taxa pentru salubritate 

s-a mărit substanțial, la Măureni, Primăria 
a reușit să o mențină la unul dintre cele mai mici 
nivele, deși s-au produs modificări, cu pretenția, 
desigur de a fi plătită la timp și de a se ține cont 
de colectarea selectivă a deșeurilor, un procedeu 
vital pentru viitorul nostru și pentru mediu. S-au 
achiziționat pubele speciale pentru colectarea se-
parată a cartoanelor, PET-urilor și sticlei. Colec-
tarea selectivă presupune colectarea separată a 
deșeurilor în: pubela deșeuri reziduale, unde se 

colectează materiale biodegradabile; pubela deșeuri 
reciclabile, unde strângem materiile ce se pot reci-
cla, cum sunt cartonul, hârtia, plastic, metal, lemn; 
și containerul tip clopot sau pubela unde aruncăm 
deșeurile din sticlă. Poate vă întrebați de ce să faceți 
acest lucru? Ce beneficii aduce această colectare se-
lectivă a deșeurilor. E simplu! Colectarea selectivă 
aduce cu sine un mediu sănătos pentru noi și pentru 
copiii noștri, curățenie în tot județul, îmbunătățirea 
aspectului și peisagistic, creșterea calității vieții tu-
turor locuitorilor. Încă mai aveți dubii?

Primăvara se numără spaţiile verzi

Edilul comunei acordă o atenție deosebită 
aspectului estetic al comunei. Odată cu ve-

nirea primăverii domnul Filimon a început o cam-
panie intensă a curățeniei de primăvară. Întreaga 
echipă de la primărie a ieșit pe teren, cu sapa și 
grebla, nu cu rușinea statutului pătat așa cum ar 
considera unii, ci cu demnitatea și mândria de a fi 
capabili să fie ei înșiși exemplul pe care îl doresc 
în comuna lor. Primăvara aceasta a găsit Măureni 

în plină înflorire și…înverzire! Pentru că, pe lângă 
igienizare, spațiile verzi reprezintă una dintre pre-
ocupările majore ale administrației. Au fost plan-
tate plante și arbuști ornamentali și s-a pus gazon 
în fața instituțiilor publice. Pe oamenii comunei îi 
așteaptă o vară de un verde răcoritor. De aseme-
nea, prin această acțiune se dorește impulsionarea 
cetățenilor în a întreține spațiile verzi din fața pro-
priilor gospodării.
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Pagină realizată cu sprijinul doamnei director Camelia FOGAŞ

„Aceasta este ziua pe care a făcut-o Domnul, 
să ne bucurăm şi să ne veselim întru ea”

Învierea Fiului 
lui Dumnezeu, 

praznicul praznicelor este 
fundamental pentru viaţa 
oricărui om, deoarece re-
prezintă începutul şi teme-
iul mântuirii noastre, prin 
care a fost distrusă moar-
tea. Suntem neputincioşi 
să cuprindem în cuvinte şi 

cu raţiunea minunea în sine, fiindcă depăşeş-
te posibilităţile noastre de înţelegere. Simțirea 
și trăirea cu Hristos cel Înviat din morți, ne 
desăvârșește ca oameni, ne ajută să ajungem la 
asemănarea cu Tatăl Ceresc. 

În această zi a bucuriei supreme – Ziua În-
vierii – când Iisus Hristos S-a ridicat din mor-
mânt ca un Atotputernic, cu moartea pe moarte 
călcând, prin lucrarea harului în lume trupul nu 
mai este întunecat, opac, ci este copleşit de fi-
orul Duhului Sfânt, fiind treapta culminantă a 

sfinţeniei.
Fie ca Învierea Domnului să ne fie tuturor 

izvor de viață, sfințenie și bucurie duhovniceas-
că. Să ne readucă speranța îndreptării în Dum-
nezeu, să ne facă mai buni unii cu alții și mai 
toleranți, și să strigăm într-un glas; Hristos a 
înviat!

Pr. Dragan GIORGIEV, 
Parohia ortodoxă Voiteg

„Praznicul Învierii Domnului, 
sărbătoarea sărbătorilor, să vă înmulțească 

bucuria vieții!”

Iertați-vă, iubiți-
vă, mângâiați-

vă și ajutați-vă pentru 
a ajunge fii iubiți ai lui 
Dumnezeu!

Hristos a înviat!!!

Pr. Ioan SăLVAN, 
Parohia ortodoxă Folea

„Gânduri alese din partea Primăriei 
și Consiliului Local”

Sunt zile Sfinte  
când trebuie să 

fim mai buni, mai plini 
de dragoste, cu inima mai 
caldă și mai deschisă, să 
ne întoarcem privirea că-
tre valorile esențiale ale 
vieții noastre. Desigur, să 
încercăm să fim mai buni, 
mai empatici, mai altruiști 

și mai binevoitori unii cu alții în fiecare zi a 
vieții noastre, pentru că tot ceea ce ne rămâne 
la sfârșit este fapta bună pe care am săvârșit-o. 
Dragi locuitori ai comunei Voiteg, în luna În-
vierii Mântuitorului nostru, vă adresez atât în 
numele meu cât și al Consiliului Local sincere 
urări de sănătate și viață lungă.

 HRISTOS A ÎNVIAT!

Tudor MARINESCU, 
Primarul comunei Voiteg

Gânduri de binecuvântare în preajma Sărbătorilor PASCALE

Tradițiile comunei noastre, moștenite 
din moșii și strămoșii noștri, au fost 

preluate și transmise din generație în generație 
pentru a sădi în inimile copiilor dragostea pen-
tru frumos și autentic, armonie, grație, ritm și 
un puternic sentiment al apartenenței.

Copiii noștri au fost învățati să aprecieze 
frumusețea portului popular, a dansului și a cân-
tecului românesc, a meșteșugurilor tradiționale 
atât de mult apreciate în țară, cât și în afara ei. 
Au fost învățați să valorizeze viața într-un mod 
simplu așa cum numai românul știe să trăiască, 
bucuros cu împlinirile sale, mândru de melea-
gurile sale și dârz împotriva necazurilor sale.

În prezent, 60 de copii sunt dornici să se im-

plice  în astfel de acțiuni, în care să se simtă 
importanți, să știe că activitățile lor contribuie 
la păstrarea și prețuirea unor comori inestima-
bile ce definesc un popor, făcându-l unic.

În acest sens, Ansamblul Voitegeana și Voi-
tegeana Juniori au participat în data de 12 mar-

tie, în orașul Deta,  la festivalul concurs zonal  
Lada cu Zestre,  aflat la ediția a XI-a.

Participând la mai multe secțiuni au dăru-
it părinților și publicului momente de neuitat 
din zona Voitegului, participând la mai mul-
te secțiuni: Ansamblu de cântece și dansuri, 
formații mixte de dansuri, soliști dansatori 
perechi, soliști instrumentiști, soliști vocali, 

recitatori dialectali  și bineînțeles secțiunea 
expoziții colecții din zona Voitegului.

Acești minunați copii, pregătiți cu un mare 
entuziasm de doamna instructor coregraf  Stela 
Anghel (dansatoare profesionistă la Ansamblul 
Banatul din Timișoara), duc faima comunei 
noastre peste tot în lume. Conducerea muzicală 
a fost asigurată de domnul Radu Cuciureanu, 
căruia îi mulțumim pentru frumoasele cântări 
live.

Să sperăm că eforturile noastre vor sta ca 
îndrumar pentru copiii și nepoții noștri și că 
aceștia vor iubi la fel de mult folclorul, tradițiile 
noastre frumoase și spiritul românesc specific.

Ansamblul Voitegeana - tradiţii şi obiceiuri în istoricul local
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Tineri dansatori din comuna Biled au par-
ticipat la Festivalul-concurs „Lada cu 

zestre”, faza zonală, care a avut loc în comuna 
Gottlob. „Lada cu zestre este la a XI-a ediție și este 
un festival-concurs organizat de către Centrul de 
Cultură și Artă al Județului Timiș, cu finanțare de 
la Consiliul Județean Timiș. Acesta a început din 
dorința unor persoane cu dragoste față de tradiție și 
țară de a conserva și a promova specificul și valori-
le locale, precum și de a conștientiza tinerii asupra 
faptului că folclorul românesc reprezintă un ele-
ment important de identitate a noastră ca neam și 
formează un patrimoniu cu care ne putem mândri 
în continuare.  Tot prin intermediul acestui festi-
val-concurs se urmărește descoperirea tinerelor ta-

lente și încurajarea lor în cariera artistică. 
Au concurat alături de tinerii din Biled tineri 

talentați din localitățile: Saravale, Becicherecu 
Mic, Periam, Sânnicolau Mare, Dudeștii Vechi, 
Tomnatic, Cenad, Pesac, Jimbolia și Gottlob, 
localități în care spiritul strămoșesc învie de fieca-
re dată când artiștii urcă pe scenă. 

A fost un festival cu muzică, poezie, artă în grai 
bănățean și nu numai în grai și dans, dar și în far-
furie, pentru că nu au lipsit bucatele bănățene. De 
asemenea, au fost invitați și artiști sârbi, care au 
pus în evidență mai mult decât elementele lor spe-
cifice de folclor, relația de prietenie care ne leagă 
de vecinii noștri de peste graniță. 

Despre Junii Biledului vă spunem un singur lu-
cru, așa cum poate vă așteptați, au fost cei mai buni 
dansatori la „Lada cu zestre”.

Cristian DAViD  - primarul comunei Biled

ªi până la urmă, pu-
tem spune că cea 

care ne ține în viață este 
cultura. Mai mult decât a 
ne ține spiritul mereu tânăr 
și mintea mereu trează, ne 
face veșnici între popoarele 
lumii. De aceea ținem să ne 
perpetuăm tradiția de-a lun-
gul veacurilor, de aceea in-
vestim în tineri, investim în 
oameni, investim în cultură. 

Ne bucurăm să vă putem arăta izbânzile localității 
Biled și oamenii frumoși care au făcut ca în aceas-
tă localitate sârguința și bunul gând să își aștearnă 
culorile pe fața comunei. Și cum performanța tre-
buie să fie sprijinită și de reprezentanții oficiali ai 
unei comune, am stat de vorbă cu domnul primar 
Cristian David, din nou, de data aceasta despre 
reușitele pe plan cultural:

Știu că vă preocupă și sunteți direct implicat în 
viața culturală a comunității. Vă puteți mândri cu 
tineri talentați, sportivi și artiști.

4Așa este. Există două ansambluri în comu-
na noastră: unul de dansuri populare românești, 
bănățene, și unul de dansuri populare germane 
și irlandeze și, acum, fiind multilateral dezvoltați, 
învățăm și dansuri sârbești. Sunt doi coregrafi 
care se ocupă de tinerii dansatori.

Membrii ansamblului sunt din localitate?

4Toți sunt din localitate. Sunt în jur de 40 de 
dansatori, pe care îi susțin.

De ce dansuri irlandeze?
4Instructorul a venit cu ideea, el a activat in-

clusiv în Germania, multă vreme. E foarte bun, 
iar copiii sunt încântați. Iar anul acesta, în luna 
iunie suntem invitați în Irlanda, cu echipa de dan-
suri.

Vă gândiți la o colaborare în plan cultural și cu 
vecinii sârbi?

4Da, există deja un parteneriat  în Timoc, 
cu comuna Brestovăț, cu care vom desfășura 
activități culturale comune.

Știu că ați avut întâlniri cu etnicii germani, 
repatriați.

4Da, în anul 2015 am sărbătorit 250 de ani de 
la înființarea comunei, când au participat într-un 
număr mai mare. Ei vin în fiecare an la Zilele Bile-
dului. Sunt nemți care vin la noi, curioși de ce se 
întâmplă și care au rămas surprinși de evoluția 
comunei. Au plecat extrem de încântați de ceea 
ce au găsit aici și de modul în care s-a dezvoltat 
comuna.

Ce îmi spuneți despre activitatea sportivă? 
Înregistrați și la acest capitol performanțe nota-
bile.

4Avem o echipă de fotbal în divizia D și o 
echipă de handbal masculin. Suntem pe locul 
al doilea cu echipa de fotbal. Este pentru prima 
oară când localitatea Biled înregistrează astfel 

de rezultate pe terenul de joc.
Știu că procedura de oficializare a statutului 

echipelor de handbal este destul de anevoioasă, 
de complicată...

4Așa este. Din punctul meu de vedere, ar 
trebui să se intervină asupra legii sportului pen-
tru că așa cum este legea acum, nu este susținut 
sportul în nici un fel. Nu contează tipul acestu-
ia, legea pur și simplu nu îl susține, iar Curtea 
de Conturi este una dintre cele mai exigente 
instituții care controlează domeniul și nu ne în-
curajează deloc din acest punct de vedere. Eu, 
ca primar, nu pot să îi ajut decât prin asigurarea 
transportului și plata arbitrilor și, bineînțeles, 
pot face investiții în clădiri și suprafețe de joc. În 
rest, orice altceva aș dori să fac nu îmi permite 
această lege. 

Și totuși, cu bani puțini, dar aveți un loc ono-
rabil.

4Da, probabil că este mult suflet pus, mai 
multă determinare din partea jucătorilor.

Care sunt principalii competitori?
4Echipele județene, în principal echipele 

orașelor din județ. Atât la handbal, cât și la fot-
bal suntem în competiție cu orașele. Sunt adver-
sari puternici, dar totuși am reușit să ne clasăm 
pe locul al doilea.

Spuneți-mi, sunteți un susținător activ al echi-
pelor?

4În 99% dintre meciuri, mă găsiți în tribună.

Este pentru prima oarã când localitatea Biled înregistreazã astfel de rezultate pe terenul de joc

Pagină realizată de Jovana STAN

Junii Biledului la „Lada cu zestre”

Primăvara aduce cu sine primele raze calde 
ale soarelui, își revarsă blândețea asupra 

naturii care înverzește și răspândește seninătate 
și veselie. Ne dăm seama că primăvara și-a in-
trat temeinic în drepturi, nu doar privind vremea 
de afară, ci și întâmpinând primele berze care au 
poposit peste sat. Ele sunt fericitele păsări care au 
ajuns primele în comuna Biled și care ne bucură 
cu prezența lor. Și-au căutat cuminți cuibul și s-au 
așezat în același loc, pe care îl pot numi deja „aca-
să”. 

Barza înseamnă puritate, fidelitate, reînnoire, 
renaștere, creativitate, prosperitate, protecție, no-
roc și maternitate. Nu e de mirare că apare mereu 
când întreaga natură renaște.  Cât despre barza care 
poartă în cioc un nou-născut, vă spunem că poate 

avea o dublă simbolistică. Fie este vorba despre 
revenirea ei în țară mereu primăvara, când natura 
renaște, lucru care strămoșii noștri l-au observat și 
l-au asociat cu vestirea unei noi nașteri. Fie asoci-
em semnificația  berzei ce aduce copii cu afinitatea 
acesteia față de apă, apa fiind un puternic simbol al 
energiei feminine. În străvechea religie a adorării 
pământului- mamă, lacurile simbolizau pântecele 
feminin. În folclorul european occidental, apare un 
„om-pasăre” care iasă din pântecele pământului 
pentru a aduce pe lume o nouă viață.

De asemenea, în mitologia greacă, pasărea 
zeiței Hera, protectoarea mamelor, înfățișează o 
barză. Tot barza este, în creștinism, simbolul Bu-
nei Vestiri. Se spune că atunci când barza apare în 
viețile noastre ea ne aduce șanse inedite, noroc și 

îndemnuri de folos. Așadar, prezența berzei în co-
muna Biled ar putea fi percepută ca semn de noroc 
pentru întreaga comunitate și ca prevestitoare a 
dezvoltării continue pe care o traversează comuna.

Au sosit primele berze la Biled!
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Pagină realizată de Diana MIHAI

Ca în fiecare an, în apropierea sărbătorilor 
Pascale, domnul primar Petru Roman, 

transmite urările sale de bine locuitorilor oraşu-
lui Deta, prin intermediul Jurnalului Interregional 
Banatul, făcând apel la înţelegere şi solidaritate 
între oameni.

„Credicioşii catolici şi cei ortodocşi serbează, 
în acest an, împreună Sfintele Paşti, o sărbătoare 

a speranţei şi încrederii. Aşadar, să împărţim bucuria Învierii cu semenii 
noştri, să îi încurajăm pe cei abătuţi şi să redăm speranţa oricui se află în 
suferinţă dintr-un motiv sau altul. Apropierea de ceilalţi prin compasiune 
şi solidaritate este cheia renaşterii noastre ca societate. Învierea Domnu-
lui e bucuria noastră, a tuturor, bucuria păcii şi a dragostei, a credinţei 
şi a speranţei. Vă doresc tuturor să aveţi spor în toate, linişte în familie, 
sănătate şi sărbători fericite! Hristos a înviat!”, a transmis domnul pri-
mar Petru Roman.

„Să aveţi spor în toate, linişte în familie, sănătate şi sărbători fericite!”
Petru Roman, primarul oraşului Deta

Acest an va fi unul al investiţiilor în ora-
şul Deta, anunţă domnul primar Petru 

Roman. Potrivit acestuia, bugetul este mare, iar 
proiectele europene şi pe Programul Naţional 
de Dezvoltare Locală nu vor întârzia să apară. 
„Stăm un pic mai bine comparativ cu anul tre-
cut, adică suntem destul de relaxaţi în ce priveş-
te banii. De fapt, Deta întotdeauna s-a bazat pe 
ceea ce înseamnă venituri proprii, mai puţin pe 
ceea ce vine de la Consiliul Judeţean sau Minis-
terul Finanţelor. Aşadar, ce ne-am propus va pu-
tea fi realizat fără teama că nu vom putea face 
faţă”, a precizat edilul şef. La Deta se continuă 
investiţiile începute, precum investiţia pe PNDL 
pe zona Termalului, cele începute de Aquatim, 

unde s-a tras linie şi există un câştigător al con-
tractului pentru reţelele care au fost blocate anul 
trecut, din cauză că foştii câştigători au intrat 
în insolvenţă, deci acum vor reîncepe aceste 
lucrări. „Din bugetul local susţinem lucrări pe 
două străzi, pentru şanţuri pluviale, mă refer la 
străzile Calea Banlocului şi Marian Damaschin. 
Vom continua cu trotuare pe strada Parcului şi 
Revoluţiei, cât şi în zona Termalului, unde par-
tea noastră de contribuţie la PNDL este de apro-
ximativ nouă miliarde. Avem şi o veste bună de 
la Bucureşti, de la CNI, vom fi scoşi la licitaţie 
cu noua Casă de cultură de care vorbim de atâţia 
ani de zile. Avem, de asemenea, două străzi din 
Opatiţa, un proiect pentru care e semnat contrac-

tul, şi vor fi asfaltate în acest an. Am depus pe 
PNDL încă trei proiecte şi sperăm să fie şi acolo 
finanţare. În mare, cam tot ce ne-am propus se 
va realiza. Ne punem întrebarea acum cu Legea 
achiziţiilor, care ne va încurca puţin. De exem-
plu, vom scoate la licitaţie pentru a amenaja pia-
ţa din Deta, unde vom face o hală acoperită cu 
toate utilităţile necesare pentru o piaţă care să 
poată fi autorizată, valoarea lucrării este de vreo 
12 miliarde şi avem bani din bugetul local. E un 
proiect pe vreo doi ani de zile, 2017-2018, însă, 
dacă licitaţiile vor decurge în mod normal, ele 
vor însemna cel puţin şase luni, iar dacă vor fi 
contestaţii asta înseamnă anul viitor”, a anunţat 
primarul Petru Roman.

Proiecte importante anunţate la Deta

Luna martie a fost încărcată pentru viito-
rii absolvenți, deoarece elevii din clasa 

a VIII-a, a XI-a şi a XII-a au susţinut Examenul 

de Simulare - 2017. Cu toate acestea, a rămas 
timp pentru activităţile extraşcolare, ne spune 
doamna profesor Cristina Vâlcea, de la Liceul 
Tehnologic „Sfântul Nicolae” din Deta. Potri-
vit acesteia, în data de 9 martie, echipa proiec-
tului „Nu-ţi frânge singur aripile” a desfăşurat 
activitatea „Implică-te! Fii cool!”, prin distri-
buirea de pliante elevilor şi locuitorilor oraşu-
lui, cu scopul de a sensibiliza şi de a informa 
populaţia despre riscurile şi daunele asociate 
consumului de droguri. Totodată, aflăm că în 
1 martie s-a organizat „Marşul Tăcerii”, cu 
sprijinul Poliţiei Deta, la care au participat 120 
elevi. La finalul marşului a avut loc o dezbate-
re despre cauzele, efectele şi legislaţia referi-
toare la consumul de droguri. Invitaţi la acti-
vitate au fost reprezentanţii Agenţiei Naţionale 
Antidrog, ai Jandarmeriei, ai Poliţiei Judeţene 
şi ai autorităţilor locale. „Activităţile au conti-
nuat în săptămâna 27 martie - 31 martie, când 
clasele liceale şi gimnaziale au beneficiat de 
programul Naţional „Săptămâna Altfel”. În 
această perioadă s-au realizat excursii la Gră-
dina Zoologică din Reşita, la Deva, Sibiu, Bra-
şov, Praga, vizionări de filme, jocuri ce privesc 
dezvoltarea personală şi de echipă, activităţi 
ecologice şi de abilităţi practice, de orientare 
profesională, atelier jurnalistic, vizite la Uni-
versitatea de Vest din Timişoara şi Universita-

tea de Știinţe Agricole şi Medicină Veterinară 
a Banatului”, a mai precizat doamna profesor 
Cristina Vâlcea.

O lună plină de activităţi la Liceul din Deta
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Pagină realizată de Jovana STAN

Primăria și Consiliul Local Topolovățu Mare 
vă urează Sărbători binecuvântate!

Edilul comunei Topolovățu Mare a partici-
pat la un meci amical de fotbal între pri-

marii comunelor din județul Timiș și cei ai co-
munelor din județul Caraș-Severin. Se pare că de 
data aceasta, cărășenii au fost într-o formă mai 
bună, învingând echipa Timișului. Desigur, a fost 
un bun prilej pentru edilii care au participat de a 
discuta probleme de natură administrativă și de 
a lega noi prietenii, ce stau la baza unor posibile 
parteneriate.

Timiş-Caraş, fotbal la nivel înalt

Părintele Hrisostom Filipescu îndeamnă 
creștinii la mai multă iubire, la ierta-

re, la o viață plăcută nu numai lui Dumnezeu, 
ci o viață care să ne împlinească sufletește. În 
„Puține cuvinte, multă iubire” părintele explică 
de ce ne îmbolnăvim: „Lipim şi dezlipim eti-
chete pe oameni. Tragem pe unii sau pe alţii 
de mânecă încercând să schimbăm păreri. Ne 
consumăm energia preocupându-ne de ceea ce 
gândesc alţii despre noi. Acumulăm frustrări, 
ne încărcăm sufletele cu griji inutile şi ne ali-
mentăm imaginaţia cu tot felul de închipuiri. 
Ne îmbolnăvim pentru că ne stresăm prea mult 
şi uităm să fim fericiţi. Datul cu părerea despre 
orice, oricând, oriunde, încurajat de mass-me-
dia devine o a doua fire a omului mic. Prejude-
căţi. Utopii. După ce malaxorul vieţii ne frămâ-
nă bine, uneori și cea mai amărâtă bucățică de 
pâine ți se pare cea mai dulce. Mai ales după ce 

viața ți-a dat jos „ochelarii de cal”, acele apă-
rătoare care nu îţi permit să vezi lateral ceea ce 
ar trebui: suferinţele şi nevoile celor de lângă 
noi, frumosul din jurul nostru, binele şi intenţi-
ile bune, şansele care ni se acordă, oamenii care 
merg alături de noi, natura. Astăzi greșesc eu și 
tu mă ierți. Mâine greșești tu și eu te iert. Poi-
mâine greșim amândoi și alții ne iartă și tot așa. 
Și deasupra tuturor și în noi adie Duhul Sfânt 
în Lumină lină. Ne emoţionează orice este fru-
mos, o floare, o melodie, un zâmbet, vocea unui 
copil, tandreţea unui bătrân, amintirea cuiva 
drag…Ai adus ceva frumos și bun pe lume? Ai 
făcut pe cineva fericit astăzi? (…)Așadar, suflet 
drag, trăiește fiecare zi ca și cum ar fi ultima zi 
din viața ta. Astăzi poate fi cea mai frumoasă zi, 
de tine depinde ce alegi. Fii o candelă aprinsă, 
iar prin pilda propriei vieți fă lumea mai fru-
moasă în jur.”

„Iartă, iubeşte, binecuvintează! Eşti o minune!”

O echipă de tineri, coordonați de consilierul 
local Remus Buga, și-au luat inima în dinți 

și au hotărât să dea tuturor un exemplu de civism. 
Printr-o acțiunea voluntară, au ieșit odată cu pri-
mele raze calde ale soarelui de primăvară să curețe 
întreaga comună de deșeurile aruncate fără nici o 
rațiune pe raza localității. Astfel, tinerii oferă un 
exemplu de conduită morală tuturor cetățenilor, pe 
care îi îndeamnă să procedeze asemenea lor.

Bune practici din partea tinerilor

Prof. ovidiu DoţA - membru în Biroul director al Asociației Primăriilor din Banatul istoric, 
primarul comunei Topolovăţu Mare

Dragă Ovidiu Doţa, ce 
ţi-ai propus să între-

prinzi în această calitate, de 
lider al celor mai buni pri-
mari din arealul bănăţean?

4Sincer, nu mă aștep-
tam să fiu ales la așa scurtă 
vreme după ce mi-am în-
ceput mandatul de primar, 
dar dacă așa au decis cole-
gii mei, subscriu voinței lor. 
Îmi propun să găsesc solu-

ții practice la unele aspecte cu care se confruntă 
administrația locală în vremea de acum. Așadar, 
asociația își propune să strângă relațiile de bună 
cooperare între comunele noastre, să avem un di-
alog fructuos pentru a ne cunoaște mai bine și a 
promova cele mai chibzuite idei care, deja, produc 
efecte, se dovedesc viabile, eficiente, necesare, 
bine apreciate de comunitățile locale. Prin urma-
re, ne vom întâlni în 27 aprilie a.c., într-un schimb 
de experiență la Săcălaz, unde Ilie Todașcă, un 
primar experimentat și cu suflet mare, a reușit să 
capaciteze oameni, firme, instituții să-și dea mâna, 
să aducă un plus de valoare uniunii administrativ-
teritoriale pe care o coordonează. El însuși repre-
zintă un exemplu de om dăruit ideii de a făptui 
ceea ce e mai bine pentru cetățeni, însuflețitor al 
colectivității locale. Este, fără îndoială, un vizionar. 
A gândit, în detaliu, obiectivele ce definesc mersul 
spre civilitate al comunității: obținerea de fonduri 
guvernamentale și europene, ocuparea forței de 

muncă prin atragerea unor firme românești și stră-
ine, continuarea unor lucrări edilitar-gospodărești 
începute, precum: extinderea rețelei de apă, cana-
lizarea, asfaltarea, construirea sălii de sport, mo-
dernizarea unor edificii, precum: cămine culturale, 
bibliotecă, grădinițe.

Ce aşteptări ai de la primarii ce se implică în im-
plementarea acestor proiecte?

4Să aibă deschiderea în a ne vorbi de reușitele 
lor, de obstacolele pe care le-au întâmpinat, încât 
să tragem învățăminte, să ne fie mai ușor în înde-
plinirea acestor obiective în comunitățile noastre. 
De pildă, eu le spun cum am rezolvat problema 
apei curente prin înființarea unei societăți de apă-
canal, pendinte de consiliul local, cu atribuții lărgi-
te, cum ar fi prestările de servicii pentru terți, fie 
ei persoane juridice sau fizice: instalații de apă, în-
călzire sau de udat grădina, întreținerea pomilor, a 
spațiilor verzi din fața caselor, transport produse, 
alte lucrări gospodărești pe care ni le solicită cetă-
țenii. Altul are diferite idei pe care le-a implemen-
tat și pot fi preluate de mine sau de oricare dintre 
colegii prezenți la întâlnirile noastre, ca membri ai 
Asociației Primăriilor din Banatul Istoric.

Ce propuneri ai pentru atragerea de noi membri 
şi cum motivezi necesitatea extinderii unei asemenea 
asocieri în plan edilitar-gospodăresc, cultural-sportiv?

4Vrem să creăm un spirit de emulație în interi-
orul acestei uniuni, să devenim o forță de care să 
țină seama autoritățile județene și guvernamenta-
le, în sensul de a promova idei inovatoare, de lar-
gă utilitate practică, să însemnăm o voce auzită și 

ascultată la nivel regional și național. Dacă experi-
ența mea produce efecte pentru încă 3-4, sau 10, 
ori mai multe comunități, înseamnă că mi-am făcut 
o datorie de minte și suflet în a fi de ajutor altora, 
care, la rândul lor, ne pot inspira pe alte paliere, cu 
alte modalități de rezolvare. Este o întrajutorare 
pe care ne-o dorim funcțională, să nu fie aruncată 
în cine știe ce sertar, într-un dosar pe care stă scris: 
A.P. Decât așa, mai bine să nu pornim la drum, fă-
cându-ne că lucrăm.

Te gândeşti să extindeţi cooperarea interregio-
nală, cum ar fi comunităţile româneşti din Serbia şi 
Ungaria?

4Desigur, am ca exemplu Uniunea Jurnaliști-
lor din Banatul Istoric, care, de curând, a găsit o 
foarte bună modalitate de colaborare cu jurnaliș-
tii de expresie românească din Voivodina, respec-
tiv din Uzdin și localitățile învecinate. Cu atât mai 
mult cu cât experiențele acestora sunt diferite de 
ale noastre, însă, măcar în parte, pot fi aplicate cu 
succes și la noi și invers.

Ce mesaj le transmiţi potenţialilor doritori din 
ţările vecine de a alcătui o familie dinamică şi bine 
închegată pe structura aceasta, a Asociației Primă-
riilor din Banatul Istoric?

4Îi încredințez că le vom fi buni parteneri de 
dialog, în ideea unei rodnice și sincere colaborări. 
Vom putea statua bune relații prietenești, cu un 
potențial sporit de idei, fapte, izbânzi și obiective 
pe care cetățenii le așteaptă de la noi.

Suntem o asociaþie dinamicã, în plinã afirmare!

Interviu realizat de
Constantin JICHIŢA
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Cristian CARDAș - primarul comunei Victor Vlad Delamarina

Iată-ne la Victor Vlad 
Delamarina, unde 

vedem cum ies pe rând con-
silierii locali, care au decis 
soarta bugetului. Nici nu se 
putea să sosim la un moment 
mai potrivit. L-am zărit în 
forfota generală pe domnul 
primar, care bucuros ne-a 
primit. Domnul primar s-a 
declarat încântat de derula-

rea ședinței și de bunul mers al comunității:
Domnule primar, mă bucur să vă reîntâlnesc! 

Iată că s-a întâmplat să ne întâlnim chiar după ce 
ați încheiat ședința de consiliu. 

4Da, chiar după ședința ordinară din luna 
martie, pe care am tot amânat-o, așteptând 
bugetul. Au ajuns într-un final și cifrele pentru 
buget, iar astăzi am avut ședința de dezbatere 
și aprobare a sa. Sunt bucuros pentru că, indife-
rent de culoarea politică, s-a votat în unanimita-
te. Asta și pentru că a fost o transparență totală. 
În fiecare sat, am avut un dialog, am mers pe te-
ren, cunoaștem problemele și le vom rezolva în 
ordinea priorităților. Din sumele pe care le avem, 
o mare parte din buget o vom aloca investițiilor. 
Investiții necesare, unele de anvergură, în fieca-
re sat, așa cum am stabilit cu consilierii satelor 
respective.

La ce investiții vă referiți?
4În primul vorbim despre investiții în in-

frastructură, dotarea căminelor cu încălzire 
centrală în fiecare localitate, un teren de sport 
multifuncțional în localitatea Herendești, pentru 
ca la anul să facem și în localitatea Petroasa. Le-
aș face toate anul acesta, dar nu se poate; ast-
fel în fiecare an vom construi câte un teren de 
sport, pentru ca toate localitățile să beneficieze 
de unul.

Știm deja că sunteți un susținător devotat al 
sportului.

4Da, chiar am activat în domeniul sportului 
până în momentul în care am ajuns primar. Îmi 
tot atrag atenția copiii că lipsesc de la antrena-
mentele și meciurile de fotbal. 

Sunteți mulțumit de fondurile alocate comunei?
4Tot timpul e loc de mai bine, dar suntem 

mulțumiți. Sperăm să putem face tot ceea ce ne-
am propus. Mai ales că și la bugetul local înca-
sările au fost mulțumitoare. Au fost și probleme 
cu câteva firme restanțiere, dar s-au rezolvat. 
Comunicarea este calea.

Ați avut discuții cu cetățenii pe tema probleme-
lor de rezolvat?

4Desigur. În campanie am mers în fiecare 
localitate, unde am discutat cu locuitorii, chiar 
dacă ne cunoșteam dinainte. În modul acesta 
am aflat of-urile lor, am văzut care sunt proble-
mele, deși știam de existența lor și până la mo-
mentul acela. Am făcut o listă cu prioritățile pri-
me, lucruri pe care vreau să le duc la îndeplinire 
până la sfârșitul mandatului. 

Care e necesitatea pe care ei o resimt cel mai 
pregnant și pe care v-au comunicat-o în mod ma-
joritar?

4Tinerii își doresc un loc decent unde să facă 
sport. Iar necesitatea cea mai des întâlnită este 
legată de infrastructură, cu toții vor drumuri pe 
care să se poată circula în bune condiții. De altfel, 
avem deja două proiecte pe care le-am trimis la 
București. Am cuprins studiul de fezabilitate în 
buget, este sarcina noastră.

Vă pregătiți de hramul bisericii. Ați tocmit mu-
zica?

4Avem oarecum norocul că prima noastră 
rugă se ține de Rusalii. Sunt puține comunele 
care au hramul în această zi și atunci ne putem 
permite să contactăm artiștii cu puțin timp îna-
inte, deși e perioada în care încep petrecerile, 
nunți și botezuri.  

Colaborați cu artiști de prin părțile locului?
4Din păcate, cam puțini. Desigur sunt tinerii 

talentați ai comunei, așa cum sunt în fiecare co-
mună. Și o avem pe Liliana Laichici, consăteana 
noastră din localitatea Honorici, dar dumneaei e 
plecată la Timișoara. Noi dorim să o aducem în 
comună, să nu uităm unii de alții pentru că, vor-
ba aceea, am crescut împreună. 

Aveți un mesaj pentru cititori?
4Le urez un Paști fericit, cu cei dragi alături 

și multă seninătate! Hristos a înviat! 

S-a votat în unanimitate bugetul  

Interviu realizat de
Ionela-Flavia FANU

De Paşti, acasă la ucraineni

Suntem obișnuiți ca orice etnie să aibă o 
cultură proprie, chiar dacă asemănătoare 

cu altele, în ceea ce privește cinstirea unor mari 
sărbători creștine. Am reușit să pătrundem în casa 
unei familii de ucraineni care ne-au povestit câte-
va obiceiuri unele păstrate, altele doar amintite. Ca 
toți creștinii, etnicii ucraineni postesc toată perioa-
da Postului Mare. De „Florii”, la biserică se sfin-
ţesc crengile de salcie, pe care creştinii le aduc la 
casele lor şi le păstrează în casă tot anul. În trecut, 
ucrainenii au crezut că salcia poate avea puteri mi-
raculoase şi atunci când se întorceau de la biserică, 
plantau aceste beţe de salcie în curte, ca să înlăture 
răul, bolile. De aceea, în folclorul ucrainean sunt 
multe cântece despre acest copac.

În Joia Mare sau Joia Curată – cum se mai spu-

ne, gospodinele văruiesc casele și fac curat, iar 
seara întreaga familie merge la biserică.

În Vinerea Mare, după masă, la ora 16,00, se 
merge la biserică  cu steaguri şi lumânări aprinse 
unde iau parte la Slujba de înmormântare a Dom-
nului Iisus.

Ziua de sâmbătă este ziua în care se vopsesc 
ouăle, spre deosebire de români care le vopsesc 
joia, se coace pasca, se fierbe şunca şi se prepară 
mâncarea bucatele tradiționale.

Duminică dimineaţa se merge la biserică cu co-
şurile în care se pune pasca, ouă vopsite, caş, carne 
de miel, unt şi o lumânare. Coşurile se pun în jurul 
bisericii, fiecare creştin ştiindu-şi locul după nu-
mărul de casă, iar în spatele coşurilor stă familia. 
De subliniat este că rar lipsește cineva. 

De asemenea, un lucru curios: după liturghie, 
când ies cu toții din biserică, fetele nemăritate sunt 
cele care duc crucea și steagurile bisericești, fiind sin-
gura procesiune la care steagurile sunt duse de fete.

Se spune că nu este bine să dormi în ziua de 
Paşte, deoarece o să-ţi ude ploaia fânul pe parcur-
sul întregului an.

Anna DANILOV

Şcoala sub o nouă conducere 

După concursul organizat pentru ocupa-
rea funcției de director, și Școala Gim-

nazială din Victor Vlad Delamarina și-a schim-
bat conducerea. Până acum la conducerea școlii 
se afla doamna Simona Miclea. Acum noul di-
rector este domnul Claudiu Borangic. Deși a 
survenit o schimbare, climatul este același ca și 
până acum: dinamic, centrat pe performanța, pe 
nevoile elevului, pe educație și formare.

Anna DANILOV

Grădina cu medicamente

Primăvara vine cu o serie de plante ce pot fi 
folosite de către noi în menținerea sănătății. 

Astfel plantele medicinale ale lunii aprilie sunt brus-
turele, crușinul, lăcrămioarele, merișorul, mesteacă-
nul, urzica moartă albă, volbura, păpădia, pinul co-
mun, plopul negru, stânjenelul, stejarul, tătăneasa, 
și altele. Deoarece păpădia o cunoaștem cu toții și 
pentru că este o plantă la îndemâna oricui vă prezen-
tăm câteva dintre beneficiile acesteia. Se folosește sub formă de infuzie și are efect stomahic coleretic-
colagog, depurativ, diuretic, elimina acidul uric. Ajută la funcţionarea normală a stomacului şi a ficatului, 
la susţinerea funcţiei excretoare a rinichilor și susţine detoxifierea organismului prin stimularea diurezei. 
Nu evitați să folosiți păpădia, însă nu uitați să cereți sfatul medicului de familie.

Dr. Sonia AVRAM
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Petre ChioDAn

Cu adevărat oamenii 
talentați au o sensi-

bilitate aparte. Nu simt di-
ferit, ci percep diferit fiecare 
sentiment, poartă speranța 
și noblețea în sânge. Comu-
nitatea vermeșană, așa cum 
probabil ați observat, dragi 
cititori, a dat și dă încă lu-
mii folclorice bănățene mul-
te talente, mulți artiști. Unul 

dintre acești artiști este domnul Petre Chiodan, pe 
care am avut ocazia să îl cunosc într-una dintre 
vizitele mele pe meleagurile Carașului, un om fru-
mos sufletește. Cartea sa de vizită constă într-un 
zâmbet sincer, iar modestia îi caracterizează dis-
cursul. Vă invit să aflați mai multe despre domnul 
Chiodan: 

Domnule Chiodan, oamenii locului vă cunosc, 
dar v-aș ruga, totuși, ca pentru cititorii noștri, să 
vă prezentați în câteva cuvinte. 

4În primul rând vreau să vă salut pe dum-
neavoastră și să vă felicit pentru munca pe care 

o depuneți pentru buna informare a cititorilor  
jurnalului ,,Banatul” și, bineînțeles, să-i salut cu 
respect pe toți cei care citesc această publicație! 
Numele meu este Petre Chiodan și sunt înainte 
de toate un bănățean simplu, care-și iubește 
obârșia și neamul. Sunt vermeșan la origini și 
obiectivul meu principal este să fac tot ceea 
ce-mi stă în putință pentru a promova obiceiu-
rile și tradițiile cultural spirituale pe care le-am 
moștenit.

Vă mulțumesc pentru aprecieri! Sunteți amabil 
ca întotdeauna! Aveți un talent și o pasiune fru-
moasă pentru muzică. Cum a început totul?

4Talentul pentru muzică, sau, mai bine spus, 
sensibilitatea pentru muzică o am de la Dumne-
zeu. Spun sensibilitate și nu vreau să par lipsit 
de modestie, pentru că eu consider că oamenii 
înzestrați cu acest dar au o sensibilitate apar-
te, simțind lucrurile uneori diferit. Totul a înce-
put ca o provocare. Am avut șansa ca în cadrul 
comunității noastre să existe în vremea copilă-
riei mele o fanfară, alături de care am făcut pri-
mii pași în muzică. Mai apoi, am urmat cursurile 

Școlii Populare De Artă din Timișoara, absolvind 
clasa instrumentelor de suflat a domnului pro-
fesor Costel Mihăescu. Aici am cunoscut nume 
mari ale folclorului românesc alături de care am 
avut onoarea de a fi pe scenele de spectacol: 
Pavel Roșu, Tică Stîngaciu, Ana Pacatiuș, Maria-
na Drăghicescu, Laza Cnejevic și, bineînțeles, pe 
marele coregraf sau mai bine zis om de cultură 
Ciprian Cipu, de la fiecare învățând câte ceva.

Ați avut un model, un cântăreț pe care l-ați în-
drăgit și de la care ați învățat?

4În muzica bănățeană nu lipsesc modelele 
care să ne inspire și mi-ar fi foarte greu să dau un 
nume pe care l-aș fi ales drept exemplu, să mă 
călăuzească.  Am încercat să-mi creez propriul 
stil care să mă definească și pot să recunosc fap-
tul că am avut și am de învățat de la fiecare coleg 
câte ceva, pentru că fiecare are ceva deosebit în 
modul său de exprimare. Dacă ar fi însă să dau 
un nume de interpret drag sufletului meu, acela 
cu siguranță ar fi Vasile Conea.

În muzica bãnãþeanã nu lipsesc modelele 

Interviu realizat de
Ionela-Flavia FANU

„De prin sate adunate” a poposit 
la Vermeş

Pr o i e c t u l 
„De prin 

sate adunate” își 
propune să conser-
ve tradițiile locale 
și să conștientizeze 
tinerii asupra rolu-
lui acestora în for-
marea identității 
istorice și a con-
științei sociale ale 
comunităților în 
care se desfășoară 
acesta. Este un pro-

iect care se desfășoară în județul Caraș-Severin, 
aflat la a XI-a ediție, cu participarea școlilor: 
Liceul Tehnologic Berzovia, Școala Gimnazi-
ală Fizeș, Școala Gimnazială Măureni, Școala 
Gimnazială Ramna, Școala Gimnazială „Ioan 
Ciucurel” Șoșdea, Școala Gimnazială Tirol și, 

evident, Școala Gimnazială Vermeș, gazda ma-
nifestării acestei luni. 

La Vermeș, doamna profesor Alina Mingea 
a coordonat întreaga activitate și s-a îngrijit ca 
întreg evenimentul să capete o ținută aleasă, 
în care tradiția bănățeană să sclipească în grai. 
Tema abordată în cadrul acestei manifestări a 
fost „Poezie în grai bănățean”. Fiecare școală 
a trimis câte doi „emisari” ai poeziei bănățene, 
însoțiți de câte un cadru didactic, care au expus 
întregului auditoriu dulcea limbă bănățeană în 
versuri. Reprezentantele școlii vermeșene au 

fost Daria Soltanei și Luiza Lascu, două tine-
re talentate care au recitat poezii reprezentative 
pentru comunitatea lor. 

De la eveniment nu au lipsit domnul pri-
mar Ion Iacob Damian și domnul viceprimar 
Petrișor Cireșan, susținători fervenți ai tradiției 
locale. De asemenea, nu au lipsit voia bună și 
entuziasmul. La sfârșitul evenimentului, fiecare 
participant a primit câte o diplomă, dovedindu-
se a fi o manifestare pro tradiție de succes.

Ionela-Flavia FANU

Dragi cetăţeni,

În numele întregii echipe a administrației 
locale, precum și al Consiliului Local 

Vermeș, doresc să vă transmit în această lună a 
marii sărbători pe care o celebrăm alese gânduri 
de binecuvântare. Primiți în casele voastre bu-
curia primăverii, lumina Învierii Domnului, fiți 
mereu veseli și senini, purtați cu dumneavoastră 
bunătatea și iubirea! 

Sărbători fericite și Hristos a înviat!
Primar 

Ion Iacob DAMIAN

Preveniţi incediile de pădure!

Odată cu venirea primăverii, oamenii sunt obișnuiți să iasă la plimbări în aer liber, să facă 
ieșiri la iarbă verde. Iată câteva măsuri pentru prevenția incendiilor de păduri pe care 

cetățenii, dar și turiștii care ne vizitează pădurile, trebuie să le cunoască și să le respecte:
• Se interzice aprinderea focului în pădure, în afara locurilor de popas și fumat, amenajate în 

mod special;
• Se interzice aprinderea focului la o distanță mai mică de 100m de la liziera pădurilor, pe timp 

de vânt și în perioadele secetoase și caniculare;
• Se interzice fumatul sau aruncarea la întâmplare a chibriturilor și resturilor de țigări aprinse. 

Nu uitați: un singur chibrit poate incendia o pădure! Nu lăsați chibriturile la îndemâna copiilor, 
iar dacă întâlniți focuri aprinse, lăsate de alții în urma lor, stingeți-le, veți face un bine pădurii!

Jovana STAN
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Adina BăCiLă - profesor

Se dovedește încă o 
dată, importanța 

profesorului în viața unui 
om. Discutând cu doamna 
profesor de limbă engleză 
și franceză, mi-am dat sea-
ma că a fi profesor nu ține 
de beneficii materiale sau 
recunoaștere socială.  Ca să 
fii profesor, trebuie să simți 
că locul de care aparții este 

catedra, văzută nu ca o instanță coercitivă asu-
pra elevilor, ci ca un îndrumar pentru viață. Să 
ținem minte întotdeauna că temelia este pusă de 
învățători și profesori, alături de părinți, în viață, 
în societate, în lume. 

Doamnă profesor, ce ne spuneți despre dum-
neavoastră?

4Sunt profesoară din anul 2002, de când am 
absolvit Facultatea de Litere, Filosofie și Istorie, 
din cadrul Universității de Vest din Timișoara, 
specializarea Limba și literatura           franceză-
Limba și literatura engleză. La Școala Gimnazială 
Coșteiu sunt din anul 2009. Îmi place foarte mult 
aici, m-am integrat rapid în colectiv, lucru care 
nu a fost deloc greu, având în vedere calitatea 

umană și profesională deosebită a colegilor pro-
fesori, a fostei și actualei directoare, a persona-
lului auxiliar din școală. Mă simt bine aici și da-
torită elevilor mei, între noi clădindu-se o relație 
specială, plină de afecțiune, având în vedere 
faptul că îi preiau de micuți, de la clasa pregăti-
toare, ei studiind engleza deja de la acest nivel 
și îi conduc pe calea cunoașterii limbii engleze, 
respectiv a francezei (din clasa a V-a), până în 
clasa a VIII-a.

Cum ați ales această cale?
4Cu siguranță influențată și de meseria ma-

mei mele, care a fost învățătoare. De mică am 
văzut cum lucra mereu, corecta caiete, făcea 
planuri de lecții, scria cu indigoul fișe de lucru 
(când eram eu mică nu existau copiatoare), 
iar eu îi admiram efortul și puterea de muncă. 
Megeam uneori cu ea la școala unde preda și 
urmăream atentă cum se desfășurau lecțiile. Și 
îmi plăcea ceea ce vedeam. De asemenea, eram 
entuziasmată când aveau loc serbări. Căutam să 
fiu prezentă la cât mai multe posibil!

Cu adevărat vocație!  Unde întâmpină elevii 
dificultăți?

4Întâmpină dificultăți în special în ceea ce 
privește competențele legate de producerea 

mesajelor scrise, respectiv a celor orale. Li se 
pare greu să își argumenteze ideile în scris sau 
oral, au tendința de a scrie și de a se exprima te-
legrafic, de a termina foarte rapid ceea ce au de 
scris sau zis.

Credeți că ar fi nevoie de modificări în privința 
conținutului celor două materii?

4Trebuie făcute modificări, într-adevăr. E ne-
voie de acestea la nivel gimnazial, în special.  Ma-
teria trebuie „aerisită”. Mai puține conținuturi, 
elemente de construcție a comunicării (lexic, 
gramatică). Se vorbește de mulți ani despre 
aceste lucruri, dar, din păcate, la nivel concret nu 
s-a făcut mai nimic. Sunt foarte necesare  mate-
rialele audio-video care să însoțească manuale-
le, și anume CD-ROM-uri sau DVD-ROM-uri. Sunt 
totuși semnale pozitive în ultimul timp și se pare 
că vor fi făcute, în sfârșit, niște schimbări. La ni-
vel primar, la limba engleză, au avut fost făcute 
deja câteva modificări, au fost schimbate pro-
gramele și de asemenea manualele, care sunt 
atractive din punct de vedere al conținutului și 
al graficii. Lecțiile și exercițiile sunt de asemenea 
prezentate în format digital.

Îmi place foarte mult aici, m-am integrat rapid în colectiv 

Interviu realizat de
Ionela-Flavia FANU

Primăria și Consiliul Local Coșteiu vă urează 
Sărbători binecuvântate!

Câteva zile din luna martie au fost dedica-
te Săptămânii Francofoniei, desfășurată 

și anul acesta la Școala Gimnazială Coșteiu. 
Primele acțiuni au constat în pictarea și dese-

narea de monumente, respectiv de simboluri ale 
Franței, țara de unde s-a răspândit francofonia. 
Acestea au fost expuse în cadrul Cercului me-
todic de limba franceză, zona Făget-Lugoj- Bu-
ziaş, susținută de prof. Adina Băcilă.  În cadrul 
activității metodice s-au realizat acțiuni ludice, 
presărate cu muzică și antren, menite să atra-
gă atenția copiilor asupra frumuseții și veseliei 
acestei sărbători. S-a dorit a fi o lecție „altfel”, 
și s-a reușit acest lucru. Recuzita elevilor a con-
stat în diverse obiecte menite să înveselească 
și să dea “culoare” acțiunii: perucă, ochelari și 
pălării în culorile Franței, băști, mustăți false, 
bentiță cu pană, trompetă, pârâitoare.

 O altă activitate la care au participat 16 

elevi de la clasele V-VIII,  a avut loc  la Casa 
Româno-Franceză din cadrul Bibliotecii Mu-
nicipale Lugoj. Aceștia au fost prezenți alături 
de elevi de la Școala Eftimie Murgu  din Lu-
goj pentru a marca acest eveniment. Au fost 
întâmpinați de doamnele bibliotecare cu brioșe 
și muzică franțuzească. Elevii participanți de 
la Școala Coșteiu au susținut un scurt program 

artistic, cuprinzând poezii în limba franceză, 
scrise chiar de ei, una dintre ele, concepută de 
eleva Andreea Moisiuc, a obținut și un premiu 
special, și anume Premiul pentru creativitate la 
Concursul Les meilleures creations des élèves, 
concurs inițiat de Liceul Jean-Louis Calderon 
din Timișoara. De asemenea, unii elevi au de-
scris câteva simboluri cunoscute ale Franței, 
înfățișate în desene realizate de ei înșiși.  A ur-
mat interpretarea de cântece, unul a fost legat 
de tema francofoniei. respectiv cântecul Hym-
ne et Ode à la Francophonie, foarte potrivit 
pentru această ocazie. Doi elevi au interpretat 
la acordeon un cântec tradițional francez, inti-
tulat À la claire fontaine. Au asistat și la progra-
mul artistic prezentat de cealaltă școală partici-
pantă. Televiziunea Ten TV Lugoj și o doamnă 
bibliotecară au filmat ceea ce au pregătit elevii 
și au popularizat acest eveniment printr-un re-
portaj prezentat la televizor, respectiv printr-o 
înregistrare pe You Tube.

Célébrons la francophonie!
Prof. Adina BăCILă

Mulţumiri Primăriei Coşteiu

Un eveniment așteptat cu nerăbdare  de că-
tre elevii  elevii clasei a VIII-a din comuna 

Coșteiu,  a fost  o excursie de o zi  la Timișoara. 
Transportul a fost asigurat de Primăria comunei 
Coșteiu, prin punerea la dispoziție a microbuzului 
școlar.  Scopul organizării acestei excursii a fost re-
compensarea  elevilor care au fost cuminți, excur-
sia  reprezentând o modalitate de cunoaștere.  Ele-
vii au avut ocazia să viziteze  monumente istorice 
și spațiile verzi cu care a fost înzestrat acest frumos 
oraș. Primul popas a fost la Grădina Zoologică  din 
Timișoara unde elevii au avut ocazia să admire di-
verse animale, dar să și descopere curiozități  in-
teresante despre acestea. De asemenea, elevii au 
vizitat Catedrala Mitropolitană, Universitatea de 

Vest, dar și Parcul copiilor Ion Creangă. Ultima 
aventură a fost la Cinema City Timișoara, cel mai 
mare şi mai modern multiplex din afara Capitalei 
şi unul dintre puţinele din lume ce reunesc sub 
acelaşi acoperiş tehnologiile IMAX şi 4DX, unde 
elevii au avut ocazia de a urmări în premieră filmul  
3D „Frumoasa și Bestia”. Astfel, elevii au fost de-a 
dreptul fascinați,  descoperind faptul că IMAX are 
cel mai mare ecran din acest moment, acesta    în-
tinzându-se  de la un perete la altul şi de la podea 
la tavan, fiind   creat special ca să transpună spec-
tatorii cu totul în interiorul filmului!

Atunci când călătorești cu mașina ești doar un 
simplu pasager. Pe jos,  elevii au descoperit orașul 
dintr-o cu totul altă perspectivă.

Prof. Andreea RăDUŢă
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Ladislau hELEPoRT - viceprimarul comunei Bata

Am stat de vorbă cu 
domnul viceprimar 

al comunei Bata, un om 
destoinic și pasionat de is-
torie, pentru că, după cum 
știți, deține muzeul din co-
mună, pe care l-a aranjat 
cu mâinile proprii. Am sosit 
la Bata chiar în ziua în care 
consilierii s-au întâlnit pen-

tru ședința în care pe ordinea de zi, în capul listei, 
s-a aflat aprobarea bugetului local. Despre bu-
getul local, vom vorbi luna viitoare. Luna aceas-
ta, am reușit să-l răpim pentru câteva minute pe 
domnul viceprimar, înainte de a intra în ședință:

Am tot abordat turismul în dialogurile noastre, 
dar iată că a venit timpul să vorbim și despre tre-
buri administrative. Ce mai e nou în administrația 
bătană?

4Chiar astăzi avem ședința în care vom dez-
bate și aproba bugetul pentru anul 2017 ca să 
putem demara lucrările pe care ni le-am propus. 
Sunt o serie de lucrări pe care ne-am propus să le 
ducem la sfârșit: dorim să renovăm două cămi-
ne culturale, bineînțeles, ca peste tot, reparații 
de drumuri comunale, dorim, de asemenea, să 
construim un parc de joacă pentru copii în Țela.

Proiecte pentru finanțarea guvernamentală ați 

depus?
4Am semnat contractul de finanțare în ca-

drul PNDL unde am cuprins Școala cu clasele 
I-IV și Grădinița cu Program Normal. Este vorba 
despre o investiție de 5,7 miliarde de lei vechi. 
Tot în cadrul PNDL, avem un proiect la mâna 
aprobării, prin care dorim să asfaltăm 6,1 km. Și, 
bineînțeles, pe lângă aceste investiții mari, mai 
sunt cele curente, suportate din bugetul local. 

Ce alte obiective v-ați fixat pentru mandatul 
acesta?

4Lucruri de făcut sunt multe. Multe am 
reușit deja să facem și se vede. Acum…contea-
ză și partea financiară. Desigur că noi am dori 
să punem întreaga comună la punct, însă nu de-
pinde doar de noi. În funcție de cum vom putea 
accesa fonduri și de priorități, vom continua po-
litica de dezvoltare pe toate planurile, sperăm 
să reușim să cuprindem cât mai multe, chiar 
și drumuri de exploatare, care sunt foarte im-
portante pentru cetățeni, dat fiind că ocupația 
de bază este agricultura. Și contează și modul 
în care cetățenii își duc la îndeplinire atribuțiile 
cetățenești și mă refer aici și la partea de taxe 
și impozite. Activitatea noastră depinde, la un 
moment dat, și de acest lucru.

V-ați gândit și la atragerea de noi investitori, 
fie ei și mai mici?

4Deocamdată sunt locuri de muncă, care să 
angreneze cetățenii în activitatea economică, la 
Asociația „Ocolul Mocsoni- Stârcea”, la carieră, 
sezonier la pepiniera de plopi. Problema e că în 
comuna noastră populația este îmbătrânită. Ti-
nerii fac naveta înspre zonele urbane, o parte 
din ei muncesc în străinătate…

Ca peste tot.
4Și atunci problema investitorilor e mai de-

licată. Dar noi suntem deschiși, lucrăm la infra-
structură, la fel ca vecinii noștri, ceea ce repre-
zintă o necesitate pentru noi și pentru ei.

Ați avut în fiecare an evenimente culturale fru-
moase. Ce pregătiți anul acesta? 

4Am discutat despre și ne vom îngriji și de 
cele trei nedee sau rugi, de asemenea vom vor-
bi și despre  Festivalul de Folk și Festivalul Vână-
torilor, unul de nivel național, care vor avea loc 
și în 2017 și unde așteptăm cât mai multă lume.

Haideți să încheiem cu un mesaj pentru 
cetățenii comunei Bata.

4Eu le-aș transmite în primul rând să ofe-
re atenție și lucrurilor estetice, să întâmpinăm 
sărbătorile pascale cu o comună frumoasă și 
curată, așa cum se cuvine. Sărbători fericite și 
Hristos a înviat! 

Sãrbãtori fericite ºi Hristos a înviat!  

Dialog realizat de
Ionela-Flavia FANU

De ce tot mai mulţi oameni se simt obosiţi în permanenţă?

Tot mai des auzim despre oameni care 
se simt obosiți mai mereu, despre ti-

neri moleșiți și lipsa energiei. Ei bine, aceste 
semne indică probleme ale organismului. Slă-
biciunea musculară, oboseala nejustificată, ar-
ticulaţiile dureroase, somnolenţa în timpul zi-
lei, scăderea în greutate şi setea excesivă pot fi 
semnale că organismul are nevoie de un aport 
mai mare de vitamina D.

Experți britanici au analizat celulele mito-
condriale, responsabile cu furnizarea de ener-
gie înainte și după administrarea vitaminei D 
pacienților care acuzau stări de oboseală și slă-
biciune fizică. Pe măsură ce le era administrată 
vitamina D, starea pacienților se îmbunătățea 
notabil. Găsiți vitamina D în pește, lactate ouă, 
soia, cereale integrale, ciuperci sau portocale. 
De asemenea, expunerea la soare, cel puțin 15 
minute în fiecare zi, vă poate ajuta. Prețuiește 
sănătatea!

Medicul răspunde!

Dr. Sonia AVRAM

Întâlnire la nivel înalt

În localitatea Bata a avut loc recent o 
întâlnire a primarilor din județul Arad, 

la care a participat și președintele Consiliului 
Județean Arad, domnul Iustin Cionca. În cadrul 
întâlnirii a luat parte și reprezentanți ai unei 
companii specializate în construirea podurilor, 
tunelurilor și a viaductelor pe structuri metali-
ce din oțel ondulat, conducte din polietilenă și 
stâlpi de iluminat metalici, care au susținut o 
prezentare de informare asupra activității lor. 

Soluțiile propuse de acești reprezentanți aco-
peră o gamă largă de necesități ale comunităților 
arădene, fie că vorbim de mediul urban sau ru-
ral. Structurile metalice variază în dimensiuni 
ce pornesc de la podeţe şi merg până la con-
strucţii complexe, cum ar fi traversări peste râ-
uri, căi ferate sau şosele, sisteme de canalizare, 

dar şi parcuri industriale. „Judeţul nostru se 
află într-o continuă dezvoltare şi de aceea ne 
arătăm deschişi faţă de orice tehnologie nouă 
care ne este prezentată. Dorim să facem lucrări 
cât mai durabile şi cât mai ieftine pentru cetăţe-

nii noştri şi vom căuta să folosim orice avantaj 
pe care ni-l poate oferi tehnologia modernă”, 
a declarat preşedintele Consiliului Judeţean 
Arad, domnul Iustin Cionca. Punctul forte pre-
zentat de reprezentanții companiei este prețul, 
care se dovedește a fi chiar cu 50% mai mic 
față de lucrări similare, realizate cu mijloacele 
cunoscute până acum. De asemenea, timpul de 
execuție mai scurt decât în cazul construcțiilor 
din beton, reprezintă un alt avantaj. „Intenţio-
năm să repetăm prezentarea de astăzi în viitorul 
apropiat. Vom invita pentru aceasta la Consiliul 
Judeţean şi pe ceilalţi primari din judeţ care nu 
au fost prezenţi astăzi la Bata. De asemenea, 
vom prezenta aceste tehnologii reprezentanţilor 
Companiei de Apă Arad care ar putea să se fo-
losească de ele în viitor în dezvoltarea reţelelor 
proprii din judeţul Arad”, a mai adăugat dom-
nul Iustin Cionca.

Ovidiu Adrian ROŞU
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Să avem încredere într-o comunitate coezivă!

Fie că petreceți acasă, cu familia, fie că plecați într-un mic concediu sau poate sunteți departe de casă, dar cu sufletul 
și gândul la ea, vă urez, din partea mea, din partea echipei mele și din partea Consiliului Local, sărbători armonioase, 

cu liniște și pace sufletească. Lumea în care trăim se dovedește deseori a fi mai puțin binevoitoare. Haideți să luăm o pauză de 
la îndelungul nostru tumult cotidian și să ne apropiem unii de alții cu căldură, cu sinceritate și prietenie. Cu toții facem parte 
dintr-o comună multicoloră etnic. Timpul ne-a convins de caracteristicile noastre comune și buna conviețuire care se poate 
înrădăcina între noi. Să avem încredere într-o comunitate coezivă, solidară și altruistă. Tuturor cetățenilor, precum și tuturor 
cetățenilor sărbători pascale binecuvântate și calde!

Hristos a înviat!
Gabriel ILAŞ - primar

Dăruieşte timp, dăruieşte viaţă!

În urma tragediilor cauzate de jocul 
„balena albastră”, Poliția Română vine 

în sprijinul prevenirii acestora, prin campania 
„Dăruiește timp, Dăruiește viață”, desfășurată 
în întreaga țară. Campania se adresează în spe-
cial profesorilor, dar și părinților. Iată câteva 
sfaturi care pot preveni incidente tragice:

Fii „familia” de la școală. Vorbește deschis 

cu elevii tăi. Arată-le că îți pasă de experiențele, 
emoțiile și frământările lor.

Dă mâna cu familiile și îndrumați-le împre-
ună pașii în incursiunea vieții.

Forța ta de creație, de educație și de formare 
îl poate feri de orice problemă. Fii tu răspunsul 
curiozităților lor!

Observă dacă au semne, cuvinte, pictogra-
me, desenate pe mâini, pe cărți, pe caiete.

Lasă ușa comunicării deschisă!

Poliţia vă informează:

Jovana STAN

Micuţii creştini

Micuții Grădiniței Cenei au fost la bi-
serică împreună cu doamna educa-

toare pentru a lua parte la Sfânta Împărtășanie. 
Doamna educatoare încearcă să le insufle de 
mici valorile creștine ale comunității din care 
fac parte. Preacucernicul i-a primit bucuros, iar 
pentru ei a fost o experiență frumoasă.

Jovana STAN

Tradiţii de Paşti la sârbi

Desigur, esența sărbătorii este aceeași 
pentru toți creștinii ortodocși, dar iată 

că sunt câteva specificități ale etnicilor sârbi, pe 
care le găsim interesante:

Postul Paştilor la sârbi este „supravegheat” 
de Baba Kozima, întruchipând o bătrână înaltă 
şi slabă, îmbrăcată în negru şi care, în timpul 
postului, umblă prin case, adună copiii care nu 
postesc, îi ascunde, părinţii trebuind apoi să îi 
răscumpere cu ouă vopsite; de aceea în timpul 
postului nu se mănâncă ouă ca să rămână pentru răscumpărare.

Primul ou vopsit se păstrează un an întreg şi se numeşte „Paznicul casei” („Ciuvar kutje”).
În tradiţia sârbilor ouăle de Paşti sunt purtătoare de puteri miraculoase. Odinioară, ouăle erau 

vopsite în culori vegetale, dar astăzi, cei care mai păstrează tradiţia folosesc cojile de ceapă uscată 
şi de ceapă verde.

Jovana STAN

Puteţi beneficia de ajutor financiar

Agenţia de Plăţi şi Intervenţie pentru 
Agricultură (APIA) informează că până 

la 26 martie au fost depuse, în cadrul Campaniei 
de primire a cererilor unice de plată în anul 2017, 
un număr de 263.883 cereri, pentru o suprafaţă 
de 1.075.310,77 hectare.

Reamintim că în conformitate cu art. 1 lit. a) 
din Ordinul Ministerului Agriculturii și Dezvoltă-
rii Rurale (MADR) nr. 18/03.02.2017 privind sta-
bilirea modalităţii de coordonare a implementării 

schemelor de plăţi directe şi a Ajutoarelor Naţi-
onale Tranzitorii care se aplică în agricultură, la 
nivelul MADR şi al APIA, cererile unice de plată 
se depun în intervalul 1 martie – 15 mai 2017. 

Sprijinul financiar aferent Campaniei 2017 
este finanţat din Fondul European de Garantare 
Agricolă (FEGA), din Fondul European Agricol 
pentru Dezvoltare Rurală (FEADR) şi de la bu-
getul de stat, prin bugetul Ministerului Agricul-
turii şi Dezvoltării Rurale. 

APIA vă informează:
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ioan Guțu - primarul comunei Birchiş

O primăvară frumoa-
să la Birchiș, soare-

le își trimite razele ca niște 
soli care conștientizează 
cetățenii de proximitatea 
sărbătorilor pascale, iar ei 
ies hotărâți în fața caselor 
lor, și își primenesc ogrăzi-
le, satul, așteptând binecu-
vântarea ce va să vină. La 
primărie același freamăt. Va 
urma  ședința de aprobare a 

bugetului. Din fericire, primăria se poate mândri 
cu un excedent, iar administrația se pregătește de 
câteva investiții majore. Edilul comunei, domnul 
Ioan Guțu ne-a dat detalii:

Domnule primar, iată-ne din nou în biroul dum-
neavoastră. Spuneți-mi, apropiindu-ne puțin de 
gospodăria dumneavoastră, ce proiecte prioritare 
necesită bunul mers al comunei?

4Considerăm că la nivelul comunei Birchiș 
mai avem foarte multe de făcut. De fapt, nicio-
dată nu trebuie să fii mulțumit cu ceea ce ai. Pe 
parcursul celor 20 de ani, de când sunt aici, am 
căutat în mare parte să rezolvăm problemele 
edilitar-gospodărești, care au fost de imperioasă 
necesitate pentru comună. Dar mai avem încă 

multe de făcut. Acum intenționăm și am alocat 
o sumă din banii rămași de anul trecut, pentru că 
avem un excedent bugetar de aproape 11 miliar-
de de lei vechi. Așadar, cu veniturile proprii pe 
care le avem și cu sumele defalcate pentru echili-
brarea bugetelor pe care le primim de la Guvern, 
dorim să punem în aplicare câteva proiecte pe 
care zicem că le vom termina în acest an, pentru 
că sumele necesare pentru finanțare sunt dis-
ponibile, proiectele sunt realizate și urmează să 
le scoatem la licitație. Este vorba despre reabi-
litarea și extinderea sediului primăriei; avem un 
sediu pe care l-am întreținut, într-adevăr, este o 
clădire ce are peste 120 de ani, o clădire veche, 
care trebuie neapărat reabilitată, extinsă, pen-
tru că avem spații foarte mici pentru personalul 
administrației.

Desigur, e necesar un spațiu corespunzător 
pentru ca funcționarii să-și desfășoare activitatea 
în bune condiții.

4Atât personalul, cât și cetățenii, pentru că 
de la an la an atribuțiile administrațiilor locale 
cresc. Rezolvarea problemelor cu care se con-
fruntă cetățeanul trebuie să fie cât mai aproape 
de el. De aceea, trebuie asigurat și un cadru op-
tim în care să se desfășoare întreaga activitate.

Domnule primar, ați fost la o întâlnire luna tre-

cută la care au participat zeci de omonimi ai dum-
neavoastră. Ce se aude despre descentralizare?

4În primul rând, vorbeam despre modifica-
rea legislației: legislația trebuie în așa fel adapta-
tă încât autonomia administrativă să fie pusă în 
aplicare, pentru că la ora actuală, cum au ridicat 
zeci de primari problema în cadrul lucrărilor care 
au fost atât în plen, cât și pe secțiuni, consiliile 
locale nu sunt autonome. Consiliul local, la mo-
mentul dat, dacă hotărăște ca o lucrare să se rea-
lizeze în cadrul comunității, ea poate fi contesta-
tă și de Curtea de Conturi, e contestată de toată 
lumea, nu vorbesc de cetățenii din localitatea 
respectivă. De aceea problema descentralizării 
trebuie pusă pe primul plan, odată cu modifica-
rea legii 215, legea administrației publice locale, 
prin care să dea autonomie consiliilor locale. 

Pledați pentru acest lucru?
4Da.
Se apropie sărbătorile pascale. Ce le transmiteți 

cititorilor noștri?
4Tuturor cititorilor jurnalului Banatul le do-

resc Sărbători liniște și fericite, alături de cei 
dragi. Sănătate cât cuprinde și numai bine! Hris-
tos a înviat!

Rezolvarea problemelor cu care se confruntã cetãþeanul trebuie sã fie cât mai aproape de el 

Interviu realizat de
Jovana STAN

Beneficiile culturii timpurii de porumb

În contextul încălzirii globale, fermierii se 
confruntă tot mai des cu temperaturi ridi-

cate în timpul perioadei de vegetație a porumbului, 
ceea ce duce la pierderi semnificative de producție. 
Astfel, fermierii sunt nevoiți să găsească soluții 
optime, cele mai viabile fiind adaptarea structurii 
de culturi, gamei de hibrizi și tehnologiile folosite. 
În ultimul timp, tot mai mulți aleg hibrizi care să 
reziste secetei și arșiței.  Trebuie, însă, să știți că 
există o delimitare clară între hibrizii care perfor-
mează în condiții de stres termic și hidric și utiliza-
rea unor metode tehnologice care să prevină acest 
stres fie prin însămânțări timpurii, fie prin alegerea 
unei grupe de maturitate mai mică.

Însămânțarea timpurie poate fi o soluție la în-
demâna oricărui fermier și are o serie de avanta-
je. Există aspecte agrotehnice și fiziologice care 
influențează pozitiv productivitatea culturii de po-
rumb timpurie: modelarea patului germinativ este 
mai ușoară, ceea ce duce la o însămânțare ușoară, 
o eficacitate crescută a erbicidelor, uniformitate la 
răsărire, o creștere și dezvoltare uniformă, pole-
nizarea are loc devreme, când încă seceta nu este 
mare, ușurință la recoltare, costuri de uscare re-
duse, posibilitatea unui preț mai bun și eliberarea 
terenului devreme. Astfel, se dovedește că într-un 
an normal sub aspectul vremii, profitabilitatea în 
condițiile de cultură de mai sus poate fi superioară 
față de cultura hibrizilor tardivi. 

Ing. Ovidiu TODORESCU

Cunoaștem cu toții descendența noastră 
din dacii și romanii vremurilor străvechi. 

Doamna învățător Domnica Florescu tratează 
această tema în lucrarea sa „Birchiș- schița mono-
grafică”, precum și multe alte aspecte monografice 
ale comunei:

„În urma unor sãpãturi arheologice din 1976, 
fãcute în hotarul localității Căpâlnaș (comuna 
Birchiș) s-a descoperit o urmă romană, și anume o 
întăriturã cu plan pătrat, cu colțuri rotunjite, cu di-
mensiunile 42 x 42 m. După părerea cercetătorului 
clujean I.H. Crișan, aceasta ar fi „o mică întăritură 
de pământ din Evul Mediu, dar judecând pe baza 
amplasării caracteristice, cât și pe baza aspectului ei, 

mergând până în cele mai mici amănunte pare a fi
mai degrabă un burgus roman, decât o fortificație din epoca feudală.  Tot în urma unor săpături ar-

heologice efectuate la Birchiș au fost descoperite patru bare de aur, diferite, de la brățări de proveniență 
traco-dacice.”

Urme daco-romane în comuna Birchiş
Jovana STAN

Reprezentare a dacilor pe Columna lui Traian

Într-o adresă oficială transmisă Ministeru-
lui Dezvoltării, Iustin Cionca, preşedintele 

Consiliului Judeţean Arad, a invitat-o la Arad pe 
ministrul Sevil Shhaideh, vicepremier al Româ-
niei, la o întâlnire cu edilii comunelor. Iată ce i-a 
transmis: „Vă invit să cuprindeţi şi judeţul Arad în 
calendarul vizitelor pe care le întreprindeţi în mai 
multe judeţe ale ţării, cu scopul de a cunoaşte înde-
aproape problemele acestora şi identificarea moda-
lităţilor prin care Ministerul Dezvoltării Regiona-
le, Administraţiei Publice şi Fondurilor Europene 
se poate implica în soluţionarea lor. Vă propun să 
participaţi la sediul Consiliului Judeţean Arad la o 
întâlnire cu administraţia judeţeană, funcţionarii 
publici şi primarii UAT-urilor din judeţul nostru.” 
De asemenea, a mai menționat că județul Arad are 
nevoie de sprijinul din partea Ministerului pentru 
a putea duce la îndeplinire proiectele în domenii 
vitale pentru comunitate.

Invitaţie pentru Sevil Shhaideh
Jovana STAN
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Flavius Roșu - primarul comunei șag

Înainte de toate să 
vă spun câteva lu-

cruri despre comuna Șag. 
Este o așezare a județului 
Timiș, ce datează din mile-
niul IV - V î.e.n. fiind desco-
perite în anul 1878 obiecte 
de uz casnic din perioada 
respectivă. Comuna este 
menţionatã pentru prima 

dată în evidenţele papale de dijme în anul 1332 
sub numele de SAD, în limba sârbã veche însem-
nând „apã şi peste". Nu este întâmplător acest 
nume deoarece pe aici trece râul Timiș. Despre 
aspectele istorice vom vorbi în alt număr. Acum 
să ne îndreptăm atenția spre noul edil, un tânăr 
capabil, pus pe fapte mari pentru localitatea sa. 
L-am întâlnit pe domnul Flavius Alin Roșu pen-
tru prima dată anul trecut, într-una din lunile 
toamnei târzii. Mi-a dat impresia că este genul 
de om inabordabil. Mi-am dat seama la momen-
tul interviului ca oamenii își fixează prejudecăți 
nefondate. Omul acesta este genul tânărului axat 
pe performanță, care nu pierde timpul și care în-
cearcă, pentru îndeplinirea obiectivelor sale, nu 
să muncească mai mult, ci mai inteligent: 

Înainte de toate, pentru că este prima dumnea-
voastră apariție în jurnalul nostru, v-aș ruga să 
ne spuneți câteva cuvinte despre dumneavoastră.

4Mă numesc Flavius Alin Roșu, am 31 de 
ani, sunt căsătorit…

Recent, fapt pentru care vă felicit! Casă de 
piatră!

4Da, mulțumesc! De zece ani stau în comu-
na Șag și acum puțin timp am hotărât că e mo-
mentul să candidez.

Ce v-a determinat?
4Situația comunei, dezvoltarea insuficien-

tă la potențialul pe care îl are, în ultimii șase, 
șapte ani, față de celelalte comune periurbane. 
Este clar că potențialul există, suntem la un pas 
de Timișoara, iar situația trebuie să se schimbe.

Ce obiective v-ați fixat pentru primul mandat?
4Obiectivele pe care mi le-am fixat sunt 

mărețe. Sper să le pot realiza pe toate, înspre 
ele se îndreaptă eforturile mele și ale echipei. 
Cel mai mare proiect la care lucrăm și pe care 
sper să îl implementăm este extinderea rețelei 
de apă în toată comuna și introducerea canali-
zării. Doresc să pun la punct canalizarea pluvia-
lă, deoarece o parte a comunei este inundabilă 
și avem probleme după fiecare ploaie. Pe lângă 
acesta, mai sunt cel puțin 15 proiecte pe care 
doresc să le implementez în acești patru ani. 
Vorbim despre extinderea grădiniței, pentru 
că numărul de copii a crescut, iar capacitatea 
actuală a grădiniței nu reușește să satisfacă 
cerințele. De asemenea, am depus un proiect 
pentru construirea unei creșe, pentru care spe-
răm să obținem fonduri europene.

Poate oamenii nu știu, dar există în Șag și o 
mănăstire frumoasă, care adună tot mai mulți oa-
meni și în apropierea căreia s-a construit masiv 
în ultimii ani.

4Zona mănăstirii, care e o zonă frumoasă, 
din păcate nu s-a dezvoltat deloc, motiv pen-

tru care am început să investesc chiar de anul 
trecut. Am introdus iluminatul public stradal, 
iar săptămâna viitoare încep execuția proiec-
tului de pietruire a drumurilor. Iar un alt obiec-
tiv al meu este legat de parcuri, care lipsesc 
cu desăvârșire, deși avem spații destinate. Am 
terminat proiectul pentru parcul de la drumul 
național, un parc ce se întinde pe 13 mii de 
mp. Cel mai probabil după Paști vom începe 
execuția lucrărilor la parc.

Aveți iată primele reușite, care nu sunt deloc 
neglijabile.

4Așa este am înregistrat și primele rezulta-
te.

Mulțumitoare și care cu siguranță vor atrage 
și mai mulți tineri, pentru că știu că mulți se în-
dreaptă înspre Șag.

4Da, de când am preluat mandatul s-a con-
struit foarte mult, zona mănăstirii, în special, 
fiind într-o dezvoltare continuă. Important este 
ca acestor oameni să le oferim condiții decente 
de trai, atât cât ține de noi. 

Haideți să încheiem cu un mesaj pentru șăgeni, 
dar și pentru cititorii noștri, iar despre proiectele 
de dezvoltare ale comunei, vom mai discuta și în 
alte rânduri.

4Dat fiind că suntem în luna aprilie, cu oca-
zia sărbătorilor pascale urez tuturor locuitori-
lor comunei Șag și cititorilor jurnalului „Bana-
tul” sărbători fericite și Hristos a înviat!

Am înregistrat primele rezultate 

Interviu realizat de
Ionela-Flavia FANU

Venituri în creştere 
pentru bugetul local

A avut loc și în comuna Șag ședința 
Consiliului Local în care s-a dezbătut 

și aprobat bugetul pentru 2017, cel mai mare 
buget pe care comuna l-a înregistrat, cu veni-
turi în creștere cu 10% față de anul trecut. De 
asemenea, Primăria beneficiază de un excedent 
bugetar de 3,8 milioane de lei, bani care vor fi 
folosiți înțelept pentru dezvoltarea comunei. 
Majoritatea banilor vor merge înspre investiții 
imperios necesar, începând cu reparațiile dru-
murilor, extinderea clădirii în care funcționează 
grădinița, lucrări la canalizarea pluvială, și 
multe altele.

Curăţenia de primăvară, în cadrul 
voluntariatului

Sâmbătă, 8 aprilie, cetățenii comunei, în-
deosebi tinerii, au fost invitați de către 

autoritățile locale să participe la curățenia de pri-
măvară. S-au format echipe, astfel încât acțiunea 
să cuprindă întreaga comună, iar Primăria a pus la 
dispoziție utilajele necesare, dovedindu-se a fi o 
acțiunea amplă de curățare și igienizare.

De altfel, curățenia comunei este prioritatea nu-
mărul unu a actualului edil. În luna martie s-a in-
tervenit pe marginile drumurilor, pentru tăierea 
vegetației și toaletarea arbuștilor. De asemenea, vor 
acorda mai multă atenție persoanelor care nu res-
pectă aceste reguli de bun-simț și civice, privind depunerea deșeurilor în locurile special amenajate. Mai 
mult decât atât, există o tradiție îndelung practicată ca odată cu venirea primăverii, fiecare gospodar să 
își primenească gospodăria, așteptând cu bucurie sărbătorile pascale.

Şagul prezent la „Lada cu zestre”

Tinerii artiști ai comunei Șag au partici-
pat la faza zonală a festivalului-concurs 

„Lada cu zestre”, desfășurată la Peciu Nou, de 
unde s-au întors cu rezultate foarte bune. Din-
tre cei șase soliști, patru s-au calificat pentru 
faza județeană. Este vorba despre Adriana Chi-
rici, Sebastian Cuceac, Romina Faul și Iasmina 
Szenteși. Mai mult decât atât, ansamblul de suflet 
al șăgenilor, „Crinii Bănățeni”, merge și el mai 
departe la faza pe județ.

Jovana STAN Jovana STAN

Jovana STAN
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Pompieri din patru ţări s-au desfăşurat şi într-un obiectiv Aquatim

Cel mai amplu exerciţiu al pompierilor 
din Timiş s-a desfăşurat, în 11 martie, 

în mai multe locaţii din Timişoara şi a fost un 
adevărat spectacol pentru privitori. La eveni-
mentul major au participat Inspectoratul de Po-
liţie Judeţean Timiş, Inspectoratul de Jandarmi 
Judeţean Timiş, Administraţia Bazinală de Apă 
Banat, Agenţia Naţională de Îmbunătăţiri Fun-
ciare Timis, Serviciile Voluntare pentru Situa-
ţii de Urgenţă ale localităţilor vizate în cadrul 
exerciţiului, Direcţia de Sănătate Publică Ti-
miş, Aquatim SA, Garda de Mediu Timiş, Po-
liţia Locală Timişoara şi Moşniţa Nouă, Poliţia 
Transporturi Feroviare, Uzina de Apă, Crucea 
Roşie Timiş, Direcţia Agricolă Timiş, Aero-
portul Internaţional Timişoara, Inspectoratul 
de Stat pentru Controlul Transportului Rutier. 
Pompierii din Timiş au simulat mai multe situa-
ţii de urgenţă, avându-i alături pe colegii lor din 
Austria, Germania şi Franţa, în prezenţa secre-

tarului de stat din Ministerul Afacerilor Interne, 
Raed Arafat. Acesta a vizitat baza de comandă, 
instalată la Ghiroda, dar a mers şi la Uzina de 
Apă a Aquatim, unde au fost puse în funcţiune 
pompe de mare putere.

Centrul de operaţiuni a fost stabilit la ieşirea 
din Ghiroda, pe malul Begheiului, unde a fost 
instalată o tabară pentru 188 de persoane, con-
stituită din echipele celor patru ţări. Comanda 
s-a dat dintr-un cort în care toate echipele au 
avut un reprezentant.

Franţa a venit la Timişoara cu o echipă de 
intervenţie împotriva pericolelor chimice sau 
biologice, prima care a şi făcut demonstraţia 
inedită. În tabăra franceză au fost instalate du-
şuri pentru decontaminare, toalete şi un cort 
pentru spălarea mâinilor. Germanii au venit cu 
un echipaj de purificare a apei. Cu echipamen-
tele transportate în Banat, nemţii au avut pu-
terea de-a purifica 5000 de litri de apă pe oră, 
pe care să o livreze, ulterior, oamenilor care au 
nevoie de apă curată în caz de dezastru. Echi-
pamentul de purificare al apei a fost instalat în 
zona Uzinei de Apă a companiei noastre. Echi-
pa din Austria a venit, la rându-i, la Timişoara, 
cu două pompe de capacitate mare şi alte cinci 
de capacitate mai mică, 67 de oameni şi 20 de 
maşini, dar a instalat şi o bucătărie care poate 
asigura hrana pentru 5000 de persoane pe zi, 
timp de aproape 7 zile. Centrul de comandă a 
fost localizat într-un container care se extinde.

Cât priveşte implicarea Aquatim SA în exer-
ciţiul impresionant internaţional, la Uzina de 

Apă au fost puse în funcţiune pompe de mare 
putere pentru evacuarea apei. De faţă a fost şi  
Raed Arafat, transformat ad-hoc în ghid pen-
tru cei prezenţi. Secretarul de stat a declarat că 
exerciţiul a fost extrem de util pentru pompieri.  

„Este normal ca în cadrul solidarităţii euro-
pene, în cazul unor dezastre, prin mecanismul 
de protecţie civilă europeană, România să fie 
o ţară care este şi ofertantă de ajutor, care să 
meargă să îi ajute pe alţii. Am mai făcut asta, în 
2014, când o echipă din Timiş a plecat pentru 
a-i sprijini pe colegii din Serbia, în timpul inun-
daţiilor, apoi ajutorul oferit Sloveniei, când s-a 
produs o pană majoră de curent şi s-au trimis 
generatoare electrice din România. Deci, Ro-
mânia trebuie să se pregătească pentru ambele 
sensuri: să ştie cum să primească ajutor în caz 
de dezastru, dar să ştie şi cum să-i ajute pe al-
ţii”,  a declarat Raed Arafat, la obiectivul Aqua-
tim. 

Exerciţiu internaţional spectaculos la Timişoara!

Pagină realizată de Crenguţa RADOSLAV

Wasser Berlin în numărătoare inversă

Între 28 şi 31 martie, evenimentul major 
dedicat operatorilor de apă şi canal din 

întreaga lume, dar şi firmelor de profil, specia-
liştilor şi reprezentanţilor diverselor organizaţii 
din industrie, ştiinţă şi cercetare, şi-a redeschis 
porţile, pentru ediţia din 2017. Wasser Berlin 
reuneşte, an de an, zeci de mii de vizitatori, din 
peste o sută de ţări, într-o desfăşurare de for-
ţe impresionantă, printr-un concept original şi 
inedit: 360 de grade! Acest concept face mai 
ușor accesul pentru vizitatori, să își găsească 

drumul, practic în jurul circuitului apei în na-
tură. În egală măsură, geografia târgului simbo-
lizează principiul durabilității, prin oferirea de 
produse, servicii și soluții pentru întregul sector 
de gospodărire a apelor.

Şi la ediţia din 2017 a Wasser Berlin au 
fost prezenţi factorii de decizie de gospodări-
re a apelor din sectorul public și industrie, in-
gineri, specialiști din domeniul construcțiilor, 
inginerie civilă, foraje, construcții hidrotehnice 
și alte domenii, reprezentanți ai organizațiilor 
naționale și internaționale, specialiști în 
achiziții, reprezentanți ai asociațiilor din indus-
trie, instituții, știință și cercetare.

Wasser Berlin oferă un program ştiinţific 
de înaltă calitate, în cadrul congresului anun-
ţat, fiind practic un punct de întâlnire central 
pentru industria internațională de apă. Este, de 
asemenea, o platformă de marketing specializat 
pentru noile produse și tehnologii și un forum 
pentru schimbul de cunoștințe. 

Nemţii au propus, în premieră, un punct cen-
tral, numit Innovation Plaza, care oferă o atmo-
sferă plăcută pentru idei noi, discuții creative și 

socializare. Într-o zonă adiacentă, au fost afişa-
te inovații și soluții pentru provocările viitoare, 
respectiv prezentările participanţilor. Segmen-
tul de expoziție a fost completat de un forum în 
care inovațiile s-au exersat și explicat clienților 
și publicului interesat, în maxim 20 de minute.

Wasser Berlin International a avut şi o Zi de ca-
rieră, dedicată studenţilor, absolvenţilor de studii 
superioare, aflaţi în căutarea unui loc de muncă.

Aquatim participă, an de an, la evenimentul 
major din capitala Germaniei.
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 oaia Administraþiei
Bazinale de Apã Banat

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Trei din opt români beau apă nepotabilă. Cât de curată este apa din Timiş

Ziua Mondială a Apei, marcată anual pe 22 
martie, a adus din nou în prim plan pro-

blema deficitului, dar și a calității acestei resurse 
vitale omenirii. Un raport al UNICEF arată că peste 
663 de milioane de persoane din întreaga lume nu 
au acces la o sursă adecvată de apă. În țara noastră, 
trei din opt români consumă apă nepotabilă, po-
trivit Autorității pentru Protecția Consumatorului 
(APC). Aproape 10% din populația planetei – pes-
te 663 de milioane de oameni – trăiește în prezent 
fără o alimentare cu apă în condiții de siguranță și 
se confruntă cu serioase probleme de sănătate ca 

urmare a utilizării apei contaminate. 
Potrivit unui raport publicat de worldwaterday.

org, 1,8 miliarde de oameni folosesc o sursă de apă 
potabilă contaminată cu materii fecale, riscând ast-
fel să se îmbolnăvească de holeră, dizenterie, febră 
tifoidă și poliomielită. De altfel, apa contaminată, 
condițiile precare de igienă și sanitație provoacă 
anual circa 842.000 de decese la nivel nivel mon-
dial. Mai mult, până în anul 2040 se estimează că 
aproape 600 de milioane de copii – unul din patru 
– vor ajunge să trăiască în zone cu resurse extrem 
de limitate de apă.

În România, puțin peste 60% din populație are 
acces în prezent la sistemul public de alimentare 
cu apă potabilă.

Jovana STAN

Fluviile Europei
Apele curgătoare  

•  rețeaua hidrografică este bogată, dar neuniform 
repartizată

•  alimentarea acestei rețele se face din precipitații 
(pluvială), ape subterane, ghețari (glaciară), to-
pirea zăpezilor (nivală)

•  rețeaua hidrografică are caracter exoreic (ape 
care se varsă direct în mare) și endoreic (lipsite 
de scurgere)

•  rețeaua hidro este influențată de relief și climă.
Volga -  cel mai lung fluviu al Europei cu cel 

mai mare bazin hidrografic; izvorăşte din Podișul 
Valdai și se varsă printr-o deltă în Marea Caspică.

Dunărea - al 2 lea fluviu din Europa ca lungime, 

cu 2.860 km; izvorăște din Mț. Pădurea Neagră și 
se varsă printr-o deltă în Marea Neagră; cursul său 
este împărțit în trei sectoare:
•  cursul superior - (sectorul alpin), cu o LG de 

1.060 km, între izvoare și Bratislava; primește 
ca afluenți pe Gunz, Mindell, Riss, Isar, Wurm, 
Inn.

•  cursul mijlociu - (sectorul panonic), cu o LG 
de 725 km, între Bratislava și Baziaș; afluenți: 
Drava, Sava, Morava, Tisa.

•  cursul inferior - (sectorul pontic), cu o LG de 
1.075 km, între Baziaș și vărsare; are patru sub-
sectoare.
Ural - izvorăște din Mț Ural și se varsă în Ma-

rea Caspică printr-o deltă.

Principalele fluvii pe bazine maritime:
•  spre Marea Baltică, se scurg: Vistula, Oder/

Odra
•  spre Marea Nordului, se scurg: Elba, Wesser, 

Rhin, Meuse, Tamisa
•  spre Marea Mânecii: Sena
•  spre Oceanul Atlantic: Shannon (Irlanda), Loa-

ra/Loire, Garonne, Duero/Douro, Tejo/Tajo, 
Guadalqivir, Guadiana

•  spre Marea Mediterană: Ebru, Rhon, Tibru, 
Pad, Marița, 

•  spre Marea Neagră: Dunărea, Nistru, Bugul de 
Sud, Nipru, Don (Marea Azov)

•  spre Marea Caspică: Volga, Ural.

Lecţia de hidrografie

Dragi cititori

Iată că am pășit din nou în primăvară, iată 
că din nou suntem în luna aprilie, iar întrea-

ga suflare așteaptă cu pioșenie să primească Lumina. 
Această perioadă îmi aduce mereu aminte de copilă-
rie, de casa plină, de bucatele alese ce ne ispiteau și 
de căldura familiei, neasemuită cu nimic altceva. Vă 
doresc ca și în acest an, de Paști, și nu numai de Paști, 

să petreceți alături de familiile dumneavoastră, de cei dragi dumneavoas-
tră, clipe minunate, să vă bucurați și să vă păstrați mereu inima senină!

Sfintele  sărbători  de  Paşti  să  vă  aducă  linişte  în  suflet,  multă  
bucurie, sănătate, fericire şi puterea de a dărui şi ajuta semenii.

Hristos a înviat!

Titu BOJIN

Răspundem cititorilor noştri

Mirela Nica, elevă a Grupului Școlar Industrial Oțelu Roșu, ar vrea să 
știe ce se înțelege prin „Bazin Hidrografic”?

Un bazin hidrografic este acea regiune care, datorită conformaţiei sale, 
adună apele provenite din ploi şi din topirea gheţarilor sau a zăpezii formând 
prin confluenţa lor un curs de apă principal. Bazinul hidrografic va cuprinde 
cursul de apă principal, toţi afluenţii săi cât şi suprafeţele de pe care aceşti 
afluenţi îşi adună apele. Diferenţa dintre un bazin hidrologic şi un bazin hi-
drografic este faptul că primul nu ia în considerare apele de subteran, ci doar 
pe cele de suprafaţă.

Pentru a înţelege funcţionarea unui bazin hidrografic ne putem închipui că 
acţionează ca o pâlnie ce colectează apele din arealul pe care îl ocupă. Pentru 
delimitarea acestor areale ocupate de un bazin hidrografic se trasează pe hartă 
linia faţă de care apele curg, urmând căi diferite, cunoscută sub numele de 
cumpăna apelor.

În cadastrul peşterilor, inventarierea cavităţilor se face după bazinul hidro-
grafic în care se găsesc.

Jovana STAN

Curiozităţi

Această rubrică conține informații interesante legate de domeniul apei, 
în general, cu amănunte pe care probabil că nu le-ați știut până acum.

Ziua Internațională a Apei se sărbătorește în fiecare an pe 22 martie. Apa a 
devenit o resursă rară în anumite zone de pe glob și afectează în prezent 4 din 
10 persoane din lume. Situația se înrăutățește pe măsură ce populația și gradul 
de urbanizare se află în continuă creștere.

Știați că o picătură de ulei poate face până la 25 de litri de apă improprii 
pentru consum?

Ştiaţi că, traversând deşertul, camilele îşi pot produce aproximativ 40 l apă 
prin oxidarea grăsimilor ce se găsesc în cocoaşă? În condiţii normale, cămila 
se hrăneşte însă cu plante verzi, ce conţin multă apă.

Din cauza rarității apei, oamenii se văd nevoiți să bea apă din surse nesigu-
re, ceea ce conduce la apariția și răspândirea bolilor. Aproximativ 5 milioane 
de persoane, majoritatea fiind copii, mor anual din cauza alimentării cu apă 
nepotabilă.

Jovana STAN
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Truda cuvânTului, sub semnul crucii orTodoxe, 
pe alTarul limbii române

Constantine, pune-te pe scris, frate, 
că nu ştii cum trece vremea şi cu 

atâta rămânem! Noi, cei care asta facem 
de-o viaţă, ne asigurăm, încă de pe acum, 
veşnicia. Dar nu scrisori, dragul meu, că 
acelea-s perisabile. Femeile vin şi pleacă, 
dar scrisul rămâne. Scrie durabil, să te 
pomenească urmaşii! Casa o vând sau o 
dărâmă şi fac alta, că e demodată cea pe 
care le-ai lăsat-o tu ca moştenire. Hainele 
şi toate câte ai adunat spre strictă folosinţă 
pentru ei nu sunt trebuitoare şi nici nu-i de 
ce. Scrisul rămâne în biblioteci şi, cine ştie?, 
poate în memoria colectivă a comunităţii 
locale s-o găsi cineva să amintească de 
tine. Cu aplecare asupra paginilor aşternute 
cu migală şi cu talent, aşa cum te ştiu. Că, 
deh, te ştiu - îmi pare - de-o viaţă! Mă 
laudă să mă-mbuneze, cât să mă pun mai 
abitir pe treabă. Eu ştiu asta, dar îl las să 
o facă în felul lui, că vorbeşte frumos. E 
mobilizator, cum spuneau cei de dinainte, 
când le intram, în vreun fel, în graţii. Noi 
turnătorii n-am făcut, eu cu Vasile Todi, 
vreau să spun. Îi sensibilizam, uneori, prin 
onestitatea noastră în a susţine oameni cu 
adevărat valoroşi, spre a le face dreptate şi 
a le crea condiţii mai bune să lucreze; în 
fond, tot în favoarea noastră.

Bună treabă, îmi zic, dar lui nu-i spun 
asta. Îl las să-mi vorbească până la capăt, 
să-mi spună tot ce are de zis, că sună bine 
poveţele lui. Şi frumos, al bucuriei de frumos 
glăsuieşte omul acesta. Cred că n-o să-mi 
publice divagaţiile astea; pe cine interesează 
glăsuirile mele interioare cu iz de poveste? 
Sau, mai degrabă, sunând a tânguire. Bine 
face dacă mi le „taie”, că mă scuteşte de  
a mă repudia careva, mai dihai decât ar 
face-o după un meci, deranjat de prestaţia 
vreunuia dintre jucători. De aşa ceva nimeni 
nu scapă!, îmi spunea cineva cu mult mai 
mult talent şi har într-ale scrisului decât 
mine. Voia să-mi liniştească aşteptările, să-
mi alunge temerile ce-mi bântuiau mintea, 
uneori. Îmi zice, într-un târziu, Vasile Todi, 
omul cu vorbă dulce şi cu balsam topit în 
firea lui de om pornit pe făptuirea unor 

comori dăinuitoare: Hai, frate, să mergem 
la românii de peste graniţă, în Voivodina, că 
ne aşteaptă să se unească, în simţiri, cu noi, 
jurnaliştii care scriem „Banatul”, şi „Scrisul 
bănăţean”, şi „Jurnalul primăriilor”! Haide 
să legăm simţăminte şi sentimente frumoase 
cu semenii noştri de acolo, apoi cu cei de 
pe Valea Timocului, de la Gyula, de pe 
cuprinsul arealului acestuia scăldat într-o 
poveste... de poveste. Zis şi făcut.

Era o zi cu mult soare, domnul Mihai 
conducea elegant, de parcă s-ar fi pregătit 
să urcăm o scară spre cer, sfidând înălţimea 
lumii de deasupra. Alergam pe întinderea 
câmpiei, purtaţi pe aripi de dor, la cei de-o 
seamă şi de-o cultură cu noi. Ne-au primit 

cum numai ei ştiu să o facă. Vasile Barbu, 
Ionel Stoiţ, Teodor Groza Delacodru, alături 
de profesorii Şcolii Sfântu Gheorghe din 
Uzdin, avându-l la timonă pe Octavian 
Creţu, s-au pus pe recitat, au răscolit 
amintiri de demult şi mai din aproape, ne-
au oferit publicaţiile pe care le migălesc 
cu patos şi cu bucurie, sub semnul unei 
îndatoriri de dincolo de cuvinte, scriind în 
limba strămoşilor. Ne-au spus: „Este ofranda 
pe care o aşezăm la soclul românităţii, 
ca simbol de continuitate în patria limbii 
române. Pentru noi vorbirea în grai străbun 
înseamnă supravieţuire şi mult mai mult 
de atât; este ca şi cum ne-am limpezi 
gândurile şi ne-am curăţa sufletele la esenţa 
vieţii ce ne vine din uitate vremi, pe care le 
scoatem la lumină vorbind, scriind, cântând 
şi respirând româneşte. Nu-i dăm răgaz 
timpului să ne macine limba, tradiţiile, 
istoria în moara nemiloasă a vremii. Limba 
românească, moştenită din strămoşi, este 

liantul ce ne ţine în viaţă, laolaltă, ne dă 
tărie şi suflu întru continuitate. Este felul 
nostru de a ne împlini destinul”.

Aici fiinţează Societatea Literar-Artistică 
„Tibiscus”, în anul său XX de viaţă 
fecundă, ce editează publicaţia omonimă, 
subintitulată „foaie adevărată”, în jurul 
căreia gravitează scriitori importanţi, ce 
dăruiesc din preaplinul lor de minte şi suflet 
lucrări de referinţă pentru cultura română, 
singura voce românească reprezentativă din 
întreg teritoriul Serbiei. Tot aici fiinţează 
Societatea Românească de Literatură în Grai 
Bănăţean, asociată cu societatea similară din 
Făget, care organizează întâlniri fructuoase, 
anual, prilej de bucurie întru creaţie şi bună 
simţire românească.

Aşadar, aceşti literaţi de expresie 
românească s-au înfrăţit cu noi, Uniunea 
Ju rna l i ş t i l o r  d in  Bana tu l  I s to r i c , 
împreunând, ca-ntr-o întoarcere la izvoare, 
oameni şi destine, poeţi şi scriitori, fiinţe 
dedicate bucuriei de a exista prin scris, de 
a se dedica frumuseţii întru spiritualitate şi 
caldă vieţuire sub semnul crucii ortodoxe, a 
simţămintelor cultivate cu drag şi cu har, pe 
altarul culturii, tradiţiilor, limbii şi istoriei 
comune.

Bine s-ar „lipi” de text şi ar susţine ideile 
scrijelite de mine poezia argheziană.

inscripţie pe o uşă

Când pleci, să te-nsoţească piaza bună,
Ca un inel sticlind în dreapta ta,
Nu şovăi, nu te-ndoi, nu te-ntrista.
Purcede drept şi biruie-n furtună.

Când vii, păşeşte slobod, râzi şi cântă.
Necazul tău îl uită-ntreg pe prag.
Căci neamul trebuie să-ţi fie drag.
Şi casa ta să-ţi fie zilnic sfântă.

consTanTin JicHiŢA


